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2 GODI[WICA PREDUZE]A

Dragi prijateqi i kolege,

Zadovoqstvo i ~ast mi je da vam svima od

srca ~estitam godi{wicu JP Elektromre`a

Srbije. Pravi je trenutak da sa ponosom go-

vorimo o na{im velikim rezultatima koje

smo postigli tokom 2011. godine i svih pro-

teklih godina na{eg zajedni~kog rada. Na{im

uspesima smo postavili sebi visoke krite-

rijume {to nam daje osnovu da budemo jo{

boqi u godinama koje su pred nama.

Sa posebnim zadovoqstvom danas govo-

rim da je Elektromre`a Srbije mre`a od-

govornih qudi koji posve}eno rade i sva-

kodnevno ula`u veliko znawe i trud da

Srbija uvek ima pouzdan i siguran prenos

elektri~ne energije. Na{i uspesi u reali-

zaciji ovog najva`nijeg ciqa istovremeno

ja~aju na{ timski duh, stvaraju kreativnu

atmosferu za ra|awe novih inicijativa i

dodatno nas motivi{u da ostanemo pri-

mer rada javnih preduze}a u Srbiji.

Na{ posao nije nimalo lak. Na{a svako-

dnevica je rad koji podrazumeva ekstremne

uslove, velike visine, nepovoqne vremen-

ske prilike i tokom zime i leta, rad u po-

strojewima pod visokim naponom i slo`e-

nim situacijama kada moramo da reagujemo i

brzo i stru~no. Zajedni~kim naporima i za-

lagawem uspe{no smo odgovorili na sve

izazove. I u svim tim naporima se prepo-

znavala jedna zajedni~ka nit – timska vi-

zija EMS-a i odli~na koordinacija svih di-

rekcija, centara i sektora. Zato nam je va-

`no da stalno unapre|ujemo poslovawe i

ula`emo u znawe na{ih zaposlenih na svim

nivoima ~ime ostvarujemo najva`niji uslov

da odgovorno i sa uspehom realizujemo naj-

zna~ajnije infrastrukturne projekte ze-

mqe u domenu energetike.

^estitam vam na svim projektima koje

smo uradili. Nema malih ili velikih proje-

kata, svi su podjednako va`ni! Po~ev od

najve}eg koridora elektri~ne energije ko-

ji smo izgradili u du`ini od 141 km – in-

terkonektivnog dalekovoda Ni{-makedon-

ska granica, pove}awa kapaciteta preno-

sne mre`e u Zapadnoj Srbiji, preko izgrad-

we novih i rekonstrukcije postoje}ih

trafostanica i dalekovoda od severa ka

jugu i istoka ka zapadu ~ime istovremeno

povezujemo sve zemqe regiona, do stvarawa

najsavremenijeg informacionog sistema u

EMS-u koji je va`na karika na{eg razvoja.

Hvala vam {to po`rtvovano i strpqivo

radite na pripremi i realizaciji svakog

projekta jer je od studije izvodqivosti,

preko izrade planske dokumentacije do

po~etka i zavr{etka radova jednog projek-



ta u EMS-u potrebno dosta vremena, a to

je uslov za vrhunske rezultate.

Zahvaquju}i dugoro~nom strate{kom

planirawu i kvalitetu rada svakog od

1370 zaposlenih koji odgovorno i svako-

dnevno rade na realizaciji planiranih za-

dataka uspevamo da postignemo na{ ciq. U

protekle 4 godine smo postigli sna`an

rast poslovawa, investicije usmerili na

krucijalne projekte i postali dominan-

tan i nezaobilazan faktor regionalnog

povezivawa. Iz godine u godinu potvr|uje-

mo status najve}eg elektroenergetskog

gradili{ta Jugoisto~ne Evrope.

U industriji energetike nema stajawa.

Tehnologija ide napred svakodnevno.

Stalno podizawe nivoa sigurnosti rada

prenosnog sistema Srbije, odr`avawe i

razvoj prenosnih kapaciteta, unapre|ewe

tehni~kog nivoa upravqawa elektroener-

getskog sistema, pouzdana isporuka elek-

tri~ne energije potro{a~ima u Srbiji, si-

guran prekograni~ni prenos elektri~ne

energije i tranzit, daqe ja~awe i razvoj

EMS-a kao operatora tr`i{ta elek-

tri~ne energije u Srbiji, uskla|ivawe ra-

da prenosnog sistema Srbije sa sistemima

drugih dr`ava, kao i sa elektrodistribu-

tivnim sistemima, ukqu~ivawe u proces

organizovawa regionalnog tr`i{ta elek-

tri~ne energije u jugoisto~noj Evropi, po-

tvr|ivawe va`ne pozicije u regionu, stal-

no podizawe radnog i `ivotnog standarda

zaposlenih su na{i osnovni zadaci i pri-

oriteti u radu i u nastupaju}em periodu.

Odgovorno tvrdim da smo zajedno svi

spremni da prihvatimo svaki izazov i rea-

lizujemo najte`e i najzahtevnije projekte

i da na{a zemqa mo`e u svakom trenutku

da se osloni na nas. Na{a obaveza u osigu-

rawu pouzdanog, kvalitetnog i sigurnog

prenosa elektri~ne energije nije samo za-

konska, nego i li~na i profesionalna. Mo-

derniji, efikasniji i perspektivniji EMS

je na{ imperativ. To su razlozi zbog kojih

svaki zaposleni, grade}i mre`u me|usobnog

poverewa, gradi i poverewe u na{u zajed-

ni~ku mre`u – Elektromre`u Srbije.

^estitam vam jo{ jednom uspeh koji smo

postigli i sa ponosom izjavqujem da smo svi

mi [AMPIONI RAZVOJA ELEKTROENER-

GETSKOG PRENOSNOG SISTEMA SRBIJE !

Hvala vam.

Generalni direktor

Dr Milo{ Milankovi}
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I
u mesecu kada JP EMS obele`ava

godi{wicu poslovawa realizuje se

jedan od najzna~ajnijih infra-

strukturnih projekata zemqe u domenu

energetike u glavnom gradu Republike

Srbije, gradwa trafostanice 400/110

kV BEOGRAD 20, a zapo~iwe se gradwa

nove trafostanice 400/110 kV VRAWE

4, koja predstavqa kqu~nu ta~ku dugoro~-

nog i pouzdanog napajawa cele jugoisto~-

ne Srbije. I tako je tokom cele godine.

Armija EMS-ovih qudi ne spava. Prepe-

{a~ili su celu zemqu uzdu` i popreko

mnogo puta.A nastavi}e to da ~ine jer se

jedino tako obezbe|uje pouzdan, kvali-

tetan i siguran prenos elektri~ne

energije za sve gra|ane i privredu Srbi-

je ali i region Jugosito~ne Evrope.

U razgovoru za List EMS, zamenica

generalnog direktora Sandra Petro-

vi} potvr|uje da ovogodi{wa proslava

dana preduze}a ima poseban zna~aj i

predstavqa odli~an povod za rekapitu-

laciju zavr{enih, ali i trenutak za naja-

vu novih, za Srbiju strate{ki va`nih

projekata razvoja elektroenergetskog

prenosnog sistema kao i predstavqawe

daqih zna~ajnih koorporativnih proje-

kata i sve boqih poslovnih rezultata.

U narednih 5 godina – 400 miliona

evra investicija

Od 2008. do kraja 2011. u nove objek-

te, rekonstrukcije, remonte i odr`ava-

wa prenosne mre`e Srbije ulo`eno je

oko 150 miliona evra, ka`e Sandra Pe-

trovi} i nagla{ava da su ove godine u

toku investicije, planirane vrednosti

od preko 70 miliona evra. Najve}i deo

novca za ovogodi{we investicije obez-

be|en je iz sopstvenih izvora, va`an deo

iz donacija EU, a najmawi deo iz kredita.

Usvojeni petogodi{wi plan razvoja

EMS-a predvi|a oko 400 miliona evra

ulagawa u elektroenergetski prenosni

sistem.

Evropa je,prema re~ima na{e sagovor-

nice, prepoznala zna~aj koridora elek-

tri~ne energije kroz Srbiju koji omogu-

}uju povezivawe severoistoka sa jugoza-

padom Evrope. Jedan od budu}ih projekta

koji bi trebalo da krene sa realizaci-

jom 2013. je interkonektivni dalekovod

od Pan~eva prema Rumuniji, koji }e, zajed-

no sa jo{ nekolicinom komplementarnih

projekata, predstavqati novu interko-

nektivnu vezu , i omogu}iti dodatni

transfer elektri~ne energije iz Rumu-

nije i Ukrajine u Evropu. Osim toga pri-

premne aktivnosti su u toku i u vezi

gradwe novog dalekovoda 400 kV TS

Kragujevac 2 – TS Kraqevo 3, a posebno

va`an projekat je i podizawe na 400 ki-

lovoltni naponski nivo prenosnog si-

stema u Zapadnoj Srbiji a nakon toga,da-

qe povezivawe sa Bosnom i Hercegovi-

nom, Crnom Gorom i daqe Italijom.

„Podizawe sistema prenosa na

400kV u Zapadnoj Srbiji predstavqa je-

dinstven poduhvat i novu etapu razvoja.

Podrazumeva kompleksnu izgradwu i re-

konstrukciju velikog broja zna~ajnih in-

frastrukturnih objekata prenosne mre-
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SANDRA PETROVI], 

ZAMENICA GENERALNOG 

DIREKTORA

Godine velikih

investicionih

projekata

Zamenica generalnog direktora Sandra Petrovi}:

„Armija EMS-ovih qudi ne spava“



`e u ovom delu zemqe. Prvi u nizu pro-

jekata podizawa sistema prenosa je re-

konstrukcija ~vori{ta prenosa u Za-

padnoj Srbiji - 220/110/350 kV trafo-

stanice Bajina Ba{ta, uspostavqawe

linije dvostrukog dalekovoda od 400
kV izme|u TS Obrenovac i TS Bajina

Ba{ta sa uvo|ewem u TS Vaqevo i pri-

padaju}im novim trafostanicama od

400 kV u Bajinoj Ba{ti, Vaqevu, kao i

pro{irewem postoje}e trafostanice

od 400 kV u Obrenovcu”, ka`e Sandra

Petrovi}.
Osim {to investira u svoje objekte

EMS podi`e i svoje koorporativne

funkcije na najvi{i nivo. Ulagawa u spe-

cifi~na znawa i savremene informacio-

ne tehnologije su deo razvojne politike

Elektromre`e Srbije. Dogradwa i re-

konstrukcije ra~unarske mre`e, virtue-

lizacija ra~unarske infrastrukture, no-

vi informacioni sistemi, implementa-

cija ISO standarda. U periodu od 2009.
do 2012. godine EMS je realizovao pri-

premene aktivnosti za implementaciju

aplikativnog softvera: poslovno-in-

formacionog sistema – SAP ERP sa ci-

qem da se dobije mo}an softverski alat

za upravqawe i pra}ewe poslovnih funk-

cija JP EMS koji }e, posredno, unapredi-

ti poslovne procese, a time i sveukupnu

efikasnost preduze}a,softvera za elek-

tronsko pra}ewe dokumentacije – DMS
i tehni~kog informacionog

sistema za upravqawe imo-

vinom i odr`avawem –
EAM.U 2012/2013 godini

EMS }e uspostaviti i

sertifikovati inte-

grisani sistem me-

naxmenta kvalite-

tom , za{titom `i-

votne sredine i

bezbedno{}u i

zdravqem na ra-

du usagla{en sa zahtevima medjunarodnih

standarda ISO 9001, ISO 14001 i OHSAS
18001.

^arobna formula - pove}awe

prihoda i smawewe rashoda

Jedan od faktora uspeha EMS-a i po-

zitivnog trenda razvoja jeste izdvajawe

operatora prenosnog sistema kao po-

sebnog javnog preduze}a pre sedam godi-

na.
"Procesom razgrani~ewa koji je po-

~eo 2005. prakti~no je po~elo restruk-

turirawe elektroenergetskog sektora.
Izdvajawe iz vertikalno organizovanog

preduze}a, radi omogu}avawa tr-

`i{ne utakmice koja je u Evro-

pi uspostavqena, omogu}ilo

je da EMS svake godine

ostvaruje sve boqe rezultate. U odnosu

na prethodni period, investicije u

prenosni sistem smo pove}ali preko

pet puta, a rezultat toga je, izme|u

ostalog, i smawewe gubitaka u mre`i

{to je osnovni pokazateq da smo funk-

cionisawe kompanije podigli na evrop-

ski nivo. Margine u kojima se gubici

kre}u u Evropi su od 0,5 do tri odsto,
a na{i gubici su oko 2,5 odsto. To, da-

qe, zna~i i ekonomske u{tede, a efekat

svega toga mora da bude dobar i za dr-

`avu kao vlasnika. Od 2005. uspe{no za-

vr{avamo svaku finansijsku godinu, pri

~emu nam je 2011. bila

rekordna", nagla{ava

Petrovi}.
Rekordna do-

bit, obja{wava

Sandra Petro-

vi}, ostvarena

je zahvaquju-
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}i pove}awu prihoda uz istovremeno

smawewe rashoda. Najve}i prihod, kom-

panija ostvaruje kroz naplatu regulisa-

ne tarife za pristup i kori{}ewe pre-

nosnog sistema u Republici Srbiji, za-

tim od alokacija prekograni~nih kapa-

citeta, i od tranzita elektri~ne ener-

gije. Va`no je re}i da se prihodi od

alokacija prekograni~nih kapaciteta i

tranzita tretiraju kao tzv. ostali (van-

tarifni) prihodi, tj. umawuju ukupnu ce-

nu elektri~ne energije krajwim kori-

snicima.

EMS u sredi{tu evropskih puteva

elektri~ne energije

Aukcije za sticawe prava kori{}ewa

prekograni~nih kapaciteta se organizu-

ju na godi{wem, mese~nom i sedmi~nom

nivou, a slede}i korak je uspostavqawe

zajedni~kih bilateralnih aukcija sa su-

sednim operatorima prenosnih sistema

na svim granicima.

"Vrlo intenzivne aktivnosti na

ovom poqu,ne samo na nacionalnom, ve} i

na regionalnom i pan-evropskom nivou

su veliki izazov, ali istovremeno i nova

{ansa EMS-a za dodatno etablirawe kao

va`nog ~inioca sigurnog i pouzdanog

snabdevawa elektri~nom energijom u ze-

mqi i regionu. Sa osam granica ka sused-

nim sistemima, EMS je operator preno-

snog sistema sa najve}im brojem granica

u Evropi, uz ote`avaju}i faktor nerav-

nomernog nivoa razvoja, kako tr`i{ta,

tako i nacionalnih operatora preno-

snog sistema u okru`ewu", isti~e San-

dra Petrovi}.

Ona navodi da je jedan od najva`ni-

jih projekata EMS-a u veoma bliskom pe-

riodu i otvarawe nacionalnog tr`i{ta

elektri~ne energije i wegova integra-

cija u regionalno i pan-evropsko tr`i-

{te.

„Smatramo da }e na{a proaktivna

uloga doprineti, ne samo daqem pozici-

onirawu EMS-a u regionalnim i evrop-

skim strukturama, ve}, pre svega, pove}a-

wu op{te dru{tvene dobrobiti za sve

na{e gra|ane, privredu i dr`avu u celi-

ni", tvrdi Sandra Petrovi}.

Prenosimo i svoju pozitivnu 

energiju

Za efikasno obavqawe odgovornog

posla kakav je posao upravqawa komplet-

nim elektroenergetskim prenosnim si-

stemom Srbije, potreban je tim profe-

sionalaca koji je svestan svoje uloge i

zna~aja. Tim, koji ima me|usobno izgra|e-

no poverewe, zajedni~ke ideje, jasne ci-

qeve i na~ine u ostvarewu istih

Rezulatat je jasan: ja~awe tehni~kih,

poslovnih i qudskih kapaciteta kao i

unapre|ewe rada kompanije. Dobri re-

zultati koje EMS posti`e na svim po-

qima nisu slu~ajnost, ve} su plod vred-

nog rada, znala~kog upravqawa i dobrih

strate{kih odluka.

Zato svim zaposlenima sa zadosvoq-

stvom ~estitam Dan preduze}a, porukom

da je Elektromre`a Srbije i mre`a od-

govornih qudi koja stvaraju uslove za

boqi `ivot svih gradjana, prenose}i i

svoju pozitivnu energiju.

Redakcija lista EMS
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Snaga sistema uspe{no 

pro{la zimski test

Rezultat rekonstrukcije, gradwe novih objekata i tehni~kog odr`avawa je to da

je mre`a stabilna i pouzdana, {to je potvr|eno i za vreme februarskih ledenih da-

na kada je prenosni sistem funkcionisao besprekorno.
"U ekstremnim situacijama,kakva je bila u februaru ove godine,rekordi u proto-

cima elektri~ne energije preko prenosnog sistema su obarani svakodnevno i za do-

ma}e potrebe i za prekograni~ne,tj.me|udr`avne isporuke.EMS je i u tim,najte`im

okolnostima, kada je,pored ekstremno niskih temperatura,dolazilo i do svakodnev-

nih poreme}aja na tr`i{tu, dokazao da je sposoban da u potpunosti ispuni potrebe

doma}ih energetskih subjekata i kupaca, kao i da ispuni sve me|unarodne obaveze u

vezi sa prekograni~nim prometom radi snabdevawa susednih dr`ava.“ 



N
a vi{e dalekovoda i tran-

sformatorskih stanica EMS-

a {irom Srbije tokom maja na-

stavqeni su radovi i aktivnosti ~iji

su ciq ja~awe sistema i sigurnosti

prenosne mre`e.

Gradi se nova trafostanica Beo-

grad 20, a trafostanice Beograd 3,

Beograd 5, Obrenovac i Bajina Ba{ta

u`urbano se rekonstrui{u. Radi se i

zamena transformatora T1 na TS Be-

ograd 4, gde se ugra|uje novi trafo

snage 63 MVA, a trenutno se podi`e

protivpo`arni zid. Na TS Pan~evo 2

ugra|ena je nova podu`na diferenci-

jalna za{tita, ali jo{ uvek nije pu{te-

na u rad.

Na DV 110 kV TS Vrawe 1 – Trgo-

vi{te, ispred TS Vrawe 1, sru{eni su

drveni stubovi, koji su predstavqali

privremeno re{ewe, i polo`en je

kabl ~ime je pove}ana sigurnost napa-

jawa potro{a~a u Vrawu. Ura|ena je

adaptacija DV 220 kV broj 294AB Be-

ograd 5 – Obrenovac. Zameweno je za-

{titno u`e na dalekovodu ~ime je po-

ve}ana sigurnost napajawa TS Beo-

grad 5 iz pravca TE Obrenovac. Na

podru~ju Pogona Prenosa Vaqevo, na

DV 110 kV broj 106AB TS Vaqevo –

HE Mali Zvornik, na kome su gra|e-

vinski radovi po~eli pro{le godine,

u toku je zamena kompletne elektroe-

nergetske opreme (provodnika, izola-

torskih ~lanaka, za{titnog u`eta,

spojne opreme). Sanirani su i stubo-

vi na trasama DV 110 kV broj

121/1+1180B Beograd 2 – Beograd 22

i DV 110 kV broj 117/2 u Velikoj Mo-

{tanici, koji su o{te}eni zbog kli-

zi{ta. Tako|e, po~eli su i prvi rado-

vi na dalekovodnim pravcima ka novoj

trafostanici Beograd 20: izgradwa

DV 110 kV Beograd 19 – Beograd 20 i

DV 400 kV Beograd 8 – Pan~evo 2, uvo-

|ewe u Beograd 20. Zavr{en je i novi

dalekovod od postoje}eg DV 220 kV

broj 253/2 HIP 2 – Pan~evo 2 do no-

ve trafostanice TS NIS u Rafine-

riji nafte u Pan~evu. Glavni izvo|a~

radova na ovim projektima je PD

Elektroistok-Izgradwa.

M. B. – M. V.
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Gradi se {irom Srbije
Unapre|uje se stabilnost elektroenergetskog sistema



INVESTICIJE 9

K
rajem maja radnici PD

Elektroistok- Iz-

gradwa d.o.o su, za na-

ru~ioca Naftnu Industriju

Srbije (kao ~lana Gasprom

weft-a), priveli kraju rado-

ve na novom 220 kilovolt-

nom dalekovodu od postoje-

}eg DV 220 kV broj 253/2

HIP 2 – Pan~evo 2 do nove

trafostanice TS NIS u

Pan~evu u reonu Vojilovice.

Na dve trase duge oko 1,5

kilometara paralelno je po-

dignuto po osam stubova.

Razvu~ena su po tri provod-

nika, kao i za{titno u`e sa

OPGW komponentom. Glavni

izvo|a~ svih radova bila je

PD Elektroistok- Izgradwa

d.o.o, a za podizvo|a~a rado-

va anga`ovana je firma Ener-

gomonta`a iz Beograda. U

skladu sa ugovorom o po-

slovno tehni~koj saradwi

izme|u JP EMS-a i NIS, vr-

{ewe stru~nog nadzora po-

vereno je Slu`bi za gra|ewe

visokonaponskih vodova u

Centru za Investicije JP

EMS.

Pomenutu trasu karakte-

ri{e novi tip stubova, koji

se prvi put primewuje u

elektroenergetskom siste-

mu Srbije na visokom napo-

nu. U pitawu su cevni stubo-

vi koje karakteri{e druga-

~ija vizuelna kontura u od-

nosu na klasi~ne, do sada

upotrebqavane. Postavqaju

se na armirano-betonskoj

temeqnoj stopi, koja je u

ovom slu~aju podignuta ne-

koliko metara od povr{ine

tla. Raspored provodnika je

trougaoni, kao za tip stuba

„jela“, sa vrhom za za{titno

u`e. Izgradwom pomenutog

dalekovoda poboq{ane su

naponske prilike i obezbe-

|eno sigurno napajawe nove

trafostanice u Rafineriji

na 220 kilovoltnom napon-

skom nivou, {to je jedan od

koraka ka modernizaciji ce-

le Rafinerije.

M. V.

Prvi put primewen novi tip stuba

N
edavno je na trasi 110 kilo-

voltnog dalekovoda od TS Be-

ograd 35 do TE Kolubara u re-

onu Velike Mo{tanice saniran stub

koji se nalazi na klizi{tu. Prilikom

pregleda trase, uo~eno je da je armira-

no - betonski stub broj 67 visine 19

metara nakrivqen i pomeren iz osnov-

ne ose za 2,2 metara, dok se sama klizna

ravan zemqi{ta nalazila na dubini od

2,5 metara.

Pre sanacije klizi{ta JP EMS je

sopstvenim finansijskim sredstvima

pro{irio postoje}i seoski put za 3,5

metara u du`ini od hiqadu i 100 meta-

ra, te nasuo {qunkom, kako bi stubnom

mestu nesmetano pristupila gra|evin-

ska operativa, kao i ostala neophodna

mehanizacija i neophodna oprema. Pri-

likom slo`enog gra|evinskog zahvata

provodnici na ugro`enom stubu su de-

montirani, a stubovi broj 66 i 68 an-

kerisani.

Ura|en je novi temeq, postavqawem

~etiri {ipa na dubini od 9,5 metara.

Oni su osnova za temeqe novog ~eli~-

no re{etkastog stuba visine 20 meta-

ra. ^itava trasa navedenog dalekovoda

gra|ena je u periodu od 1952. do 1956.

godine i jedna je od retkih sa armira-

no-betonskim stubovima u posedu

Elektromre`e. Tokom radova je zakqu-

~eno da je neophodno izvr{iti zamenu

elektroopreme u celom zateznom poqu,

od stuba broj 63. do stuba broj 72.

Monterske ekipe zadu`ene za sanaciju

stuba obavile su i taj zadatak uspe{no.

Izvo|a~ radova na ovom zahtevnom po-

slu bila je PD Elektroistok – Izgrad-

wa d.o.o, dok je specijalisti~ki posao

postavqawa {ipova poveren gra|evin-

skoj firmi LHR iz Novog Beograda.

Stru~ni nadzor vr{ili su zaposleni u

Centru za Investicije JP EMS.

M. V.

Zamena stuba u Velikoj Mo{tanici



J
P Elektromre`a Srbije je u prva

tri meseca 2012. ostvarilo pozi-

tivan poslovni saldo u ukupnom

poslovawu, rekao je Jovan E}imovi},
izvr{ni direktor za EFP na 39. sedni-

ci Upravnog odbora JP EMS, odr`anoj

krajem maja.
Iako se posluje u ote`anim finan-

sijskim uslovima i uslovima globalne

krize, slabqewa dinara, nepovoqnih

kursnih odnosa i slabije realizacije

fakturisawa prenete i isporu~ene

elektri~ne energije, JP EMS je na vreme

i u rokovima sve svoje obaveze izvr{a-

valo, pokazav{i jo{ jednom svoju likvid-

nost i solventnost kao i prethodnih

godina.
Ukupni ostvareni prihodi u prva

tri meseca ostvareni su prevashodno

zahvaquju}i osnovnoj delatnosti, kao i

prihodima od alokacija prekograni~-

nih kapaciteta. Vodilo se ra~una i o

smawewu stope gubitaka u prenosu

elektri~ne energije, kao i o smawewu

ukupnih tro{kova u celokupnom poslo-

vawu.
Na sednici je i ovaj put bilo re~i o

nesrazmerno visokim nametima koje po-

jedine lokalne samouprave propisuju, a

kao primer istaknut je slu~aj TS Mosna

sa pripadaju}im dalekovodima, gde je

vrednost projekta 2,5 miliona evra a

lokalna samouprava tra`i 7,5 miliona

evra zbog obe{te}ewa za zemqi{te, se-

~e {ume itd. Pomenute su su i izuzetno

visoke firmarine kojezahtevaju pojedi-

ne lokalne samouprave, kao i drugi ob-

lici da`bina koje direktno uti~u na

celokupne tro{kove u poslovawu. O

ovom problemu diskutovali su Sandra

Petrovi}, zamenik generalnog direk-

tora, Vidoje Jevremovi}, predsednik

UO JP EMS, kao i Branko Filipovi},
predstavnik Ministarstva za infra-

strukturu i engertiku. Zajedni~ki za-

kqu~ak je da se navedene nesuglasice

moraju re{ti u interesu gra|ana i efi-

kasnijeg poslovawa.
Na sednici su direktori pogona Be-

ograd, Vaqevo , Kru{evac i Tehnika

predlo`ili izvesne koli~ine bakarnih

namotaja, bakarnih kablova, trafo uqa i

za{titnih sredstava za rashod i otu|e-

we {to je Upravni odbor i prihvatio.
Istog dana odr`ana je i redovna 36.

sednica Nadzornog odbora koju je vo-

dio Dejan Filipovi}, predsednik

NO.

38. sednica:

I ove godine zaposlenima 

ispla}ena dobit

^lanovi Upravnog odbora doneli su

na sednici odr`anoj krajem aprila od-

luku o preraspodeli dobiti za 2011.
godinu koju je Vlada Republike odobri-

la JP EMS. Dobit po osnovu u~e{}a za-

poslenih u poslovnom rezultatu Predu-

ze}a ispla}ena je svima koji su bili za-

posleni u JP EMS u 2011. godini. Gene-

ralni direktor dr Milo{ Milanko-

vi} naglasio da su zaposleni po mnogo

osnova to zaslu`ili. – Na{i zaposleni

svojim nesebi~nim zalagawem doprino-

se energetskoj stabilnosti Srbije a

siguran sam da }e ispla}ivawe dobiti i

u budu}nosti ostati praksa, dodao je

Milankovi}.
Na sednici koju je vodio predsed-

nik UO Vidoje Jevremovi} usvojeni

su Izve{taj nezavisnog revizora po fi-

nansijskim izve{tajima JP EMS za 2011.
godinu, Izve{taj revizije specijalnog

ra~una i kori{}ewa sredstava kredita

i izve{taja o rashodima po IDA kredi-

tu br. 4090YF i Izve{taj revizije spe-

cijalnog ra~una i rezervnog ra~una duga

po kreditu EBRD br. 39051. Izvestilac

je bio izvr{ni direktor za ekonomsko-
finansijske poslove JP EMS Jovan

E}imovi}, koji je ~lanovima UO pred-

stavio i Konsolidovane finansijske

izve{taje JP EMS za 2011. godinu kao i

Izve{taj nezavisnog revizora po konso-

lidovanim izve{tajima. Upravni odbor

doneo je i Odluku o naknadama i drugim

primawima za rad ~lanova Upravnog od-

bora i Nadzornog odbora JP EMS.
Na dnevnom redu bilo je i davawe

saglasnosti na odluke Skup{tine PD

Elektroistok-Projektni Biro o usvaja-

wu finansijskih izve{taja za 2011. go-

dinu, usvajawu izve{taja o poslovawu i

raspodeli dobiti privrednog dru{tva.
Izvestoci su bili direktor PD Elek-

troistok-Projektni Biro Goran Pa-

vlovi} i predsednik Skup{tine PD

Elektroistok-Projektni Biro Tawa

Gavrilovi}. Re~eno je da je pro{le go-

dine Privredno dru{tvo poslovalo

uspe{no i da su ispuweni svi zahtevi

osniva~a za izradom projektne dokumen-

tacije. Dobit koju je Projektni biro

ostvario raspore|uje se tako {to po-

lovina ide osniva~u, JP EMS, a polovi-

na Privrednom dru{tvu od ~ega je pola

predvi|eno za zaposlene po osnovu u~e-

{}a u dobiti, a pola za investicije u

razvoj Privrednog dru{tva.
Tako|e, Upravni odbor dao je sagla-

snost na odluke Skup{tine PD Elek-

troistok-Izgradwa o usvajawu finan-

sijskih izve{taja, usvajawu izve{taja ne-

zavisnog revizora o reviziji finansij-

skih izve{taja, usvajawu izve{taja o po-

slovawu, kao i o raspodeli dobiti. Iz-

vestioci su bili mr Neboj{a Lap~e-

vi}, predsednik skup{tine PD Elek-

troistok-Izgradwa, Aleksandar Lu-

gowa, rukovodilac Slu`be za ekonom-

sko-finansijske poslove, komercijalne

i op{te poslove PD Elektroistok-Iz-

gradwa, a prisutan je bio i direktor

Radi{a Kosti}. Privredno dru{tvo

Elektroistok-Izgradwa uspe{no je po-

slovalo u 2011. godini, a sve obaveze iz-

vr{ene su u predvi|enim rokovima. Do-

bit }e se podeliti na jednake delove

izme|u osniva~a i Privrednog dru{tva.
Elektroistok-Izgradwa }e polovinu

svog dela dobiti iskoristiti za inve-

sticije u razvoj Privrednog dru{tva, a

druga polovina bi}e ispla}ena zapo-

slenima.
Zoran Jakovqevi}, rukovodilac

odmarali{ta u Buqaricama, izvestio je

~lanove Upravnog odbora o dobrom

funkcionisawu odmarali{ta i planovi-

ma za budu}nost. Na dnevnom redu bio je

i Izve{taj o poslovawu Elektroener-

getskog koordinacionog centra za

2011. godinu. Jordan Simjanovi}, di-

rektor Sektora za finansijske i op{te

poslove EKC, obavestio je UO o pozi-

tivnom poslovawu, ali i o te{ko}ama sa

kojima se susre}e ovo preduze}e, ~iji su

osniva~i EMS, CGES iz Crne Gore,
MEPSO iz Makedonije i ERS iz Repu-

blike Srpske.
Istog dana odr`ana je i redovna 35.

sednica Nadzornog odbora JP EMS.
Sednica je imala dnevni red identi~an

sednici Upravnog odbora, a vodio ju je

predsednik NO Dejan Filipovi}.

M. V. – M. B.
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38. i 39. SEDNICA UPRAVNOG ODBORA JP EMS

Ostvaren pozitivan rezultat u prva tri meseca

Preduze}e i u ote`anim finansijskim uslovima redovno izvr{ava oba-

veze

Redakcija Lista EMS

svim kolegama ~estita

Dan Preduze}a



D
ragomir Kosti}, direktor Po-

gona Vaqevo u razgovoru za list

EMS poku{ao je da pribli`i

trenutno stawe,kao i planove za nared-

ni period u pogonu.
Kroz vi{egodi{wi rad u EMS-u

trudio se da iskustva i znawa ste~ena

na prethodnim poslovima primeni i

usmeri u poboq{awe kvaliteta odr`a-

vawa dalekovoda i prenosne mre`e u ce-

lini. U na{em Preduze}u je od 1996, gde

je bio anga`ovan u slu`bi za odr`ava-

we dalekovoda, a pre dolaska u EMS ra-

dio je u Zavodu za za{titu na radu u Va-

qevu. Trenutno kao direktor Pogona

Vaqevo ima odli~nu priliku da se

ozbiqnije pozabavi odre|enim pitawi-

ma koje mogu dovesti do kvalitenije za-

{tite dalekovoda i prenosne mre`e u

celini, ali i do u{tede sredstava koje

EMS koristi za odr`avawe sistema.
Po re~ima direktora Kosti}a kao

strate{ki koncept isti~e se primena

odluke Preduze}a o unapre|ewu preno-

sne mre`e u zapadnoj Srbiji na 400-ki-

lovoltni napon i u tom pravcu su pred-

uzeti ozbiqni koraci poslovodstva

EMS-a.
Kosti} isti~e da se jo{ uvek ose-

}aju posledice neulagawa u odr`avawe

prenosnog sistema, taj vakum je nastao

tokom devedesetih godina, a ozbiqni-

ja ulagawa u odr`avawe i poboq{awe

prenosne mre`e ponovo se pokre}u od

2000. godine, kada Pogon po~iwe orga-

nizovano da sre|uje trasu dalekovoda,
a {uma i rastiwe koji se tu nalaze

planski se seku u obimu od 50 hektara

godi{we. Pogon polako uspeva da neu-

trali{e negativne efekte, koji su na-

stali zbog pasivnosti tokom devede-

setih, a preduze}e uspeva da kroz

ostvarewe godi{wih planova prilago-

di stawe normativima, kako doma}im

tako i stranim.
Direktor Kosti} napomenuo je da

su ozbiqne u{tede u radu Pogona na~i-

wene stvarawem tehni~kih re{ewa i

primenom znawa do kojih se do{lo kroz

rad na{ih stru~waka, a koriste}i i is-

kustva drugih preduze}a koja su anga`o-

vana za potrebe Pogona Vaqevo. Veoma

je primetna u{teda koju je Pogon ostva-

rio kod zamene zatega za stubove, gde je

uz pravqene adekvatnog alata koji se

koristi za ove aktivnosti, Pogon bez

anaga`ovawa drugih preduze}a, a uz

stru~no osposobqavawe zaposlenih u

Pogonu Vaqevo, uspe{no izveo zamenu

dotrajalih zatega.
Antikorozivna za{tita je veoma va-

`na u odr`avawu dalekovoda. Pre deve-

desetih je Pogon Vaqevo farbao hiqa-

du oko tona ~eli~ne konstrukcije godi-

{we, ali je devedesetih napravqen

ozbiqan zaostatak,koji se po~eo nadok-

na|ivati od 2003,a ove godine planira-

na je primena jo{ ve}e koli~ine antiko-

rozivne za{tite.To pove}awe }e biti u

skadu sa planovima, ali i izmenama nor-

mativa o garancijama koje su, kad je u pi-

tawu antikorozivna za{tita,smawene sa

15 na 10 godina, a intencija preduze}a

je da se u narednom periodu aktivnosti

koje se sprovode dovedu u planske okvi-

re odr`avawa dalekovoda i prenosnog

sistema, a sve u skladu sa predvi|enim

standardima.
S. Stankovi}
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AKTIVNOSTI I REZULTATI POGONA VAQEVO 

Kreativna re{ewa i primena

novih tehnologija

Zalagawem zaposlenih neutrali{u se negativne posledice neulagawa

devedesetih godina

Dragomir Kosti}, direktor Pogona Vaqevo:

kvalitetna re{ewa donose u{tedu

Primena silikonskih izolatorskih lanaca

S
ilikonski kompozitni izolatorski lanci novog tipa nedavno su posta-

vqeni na 110 kilovoltnoj dalekovodnoj trasi od TS Su{ica do TS Zla-

tibor. Monteri iz DV ekipe Pogona prenosa Vaqevo, koji teritorijalno

pokriva podru~ije zapadne Srbije, krajem aprila i po~etkom maja na 40 stubova

pomenute trase, stare izolatorske lance zamenili su novim silikonsko kompo-

zitnim.
Novi izolatorski lanci su tipa: ZNSI 20s, ZNSI 24s, ZNSI 24s SB, a proizve-

la ih je doma}a firma ELBI iz Vaqeva.
JP EMS je nabavio hiqadu i 800 izolatorskih lanaca, tj. nove ovesne opre-

me, koji }e se u narednom periodu montirati i na drugim trasama ovog Pogona.
Jedan od bitnih razloga za zamenu izolatorske opreme je primena novih svet-

skih tehnologija u prenosu elektri~ne energije na visokom naponu.
Po{to 110 kilovoltna dalekovodna trasa od TS Su{ice do TS 110 kV Zla-

tibor prelazi preko izuzetno zahtevnog i te{ko pristupa~nog terena, koji je

izlo`en ekstremnim vremenskim uslovima, odlu~eno je da se na tom podru~ju

montiraju novi izolatori. Monterske ekipe Pogona Vaqevo u narednom perio-

du prati}e funkcionisawe nove ovesne opreme, a potom odlu~iti o daqem po-

stavqawu ove opreme prema planiranoj dinamici.
M. Vukas



U
maju mesecu je,u TS 400/220/110 kV
Sremska Mitrovica 2,u 400 kV da-

lekovodnom poqu DV455 (pravac

TS Ugqevik), ugra|en i pu{ten u rad

ure|aj za prenos signala relejne za{ti-

te na drugi kraj voda.
Istovremeno je,na drugom kraju dale-

kovoda u TS Ugqevik ,pu{ten u rad ure-

|aj „blizanac“ pa je uspostavqena wiho-

va me|usobna komunikacija.

Ovi ure|aji su nameweni da infor-

maciju o reagovawu distantne za{tite,
putem opti~ke veze (kroz OPGW u`e),
prenesu na drugi kraj dalekovoda gde se,
preko identi~nog ure|aja, ova informa-

cija prosle|uje odgovaraju}em ure|aju

relejne za{tite.
Nakon prihvata ovih informacija,

ure|aji relejne za{tite, prema zadatoj

logi~koj {emi,ubrzavaju davawe naloga za

iskqu~ewe,pa se kvar na dalekovodu eli-

mini{e oko 8 puta br`e nego bez ovih

ure|aja.
Na ovaj na~in se zna~ajno smawuje vre-

me trajawa kvara, naprezawe elektroe-

nergetske opreme,obim o{te}ewa na me-

stu kvara a ujedno se pove}ava verovat-

no}a uspe{nosti automatskog ponovnog

ukqu~ewa (APU).
Do ugradwe ovih ure|aja je do{lo tek

nakon vi{egodi{wih poku{aja da se raz-

re{i na~in kupovine identi~nih ure|aja

i na~in prenosa jednog od wih u vlasni-

{tvo Elektroprijenosa Bawa Luka.
Prelomni trenutak je nastao kada je

Elektroprijenos kupio ure|aj koji je

identi~an onima koji se naj~e{}e kori-

ste u JP EMS. To je otvorilo vrata za

dogovarawe operativnih detaqa oko

ugradwe i pu{tawa u rad. Nakon sastan-

ka,koji je odr`an u prostorijama JP EMS

u Beogradu,dogovoreni su naredni kora-

ci i odre|eni koordinatori poslova.
U TS Sremska Mitrovica projekto-

vawe, ugradwu, ispitivawe i pu{tawe u

rad su uradili zaposleni Projektnog

Biroa, Izgradwe, Centra za investicije,
Slu`be za automatiku Pogona Novi Sad,
Sektora za telekomunikacije,i Sektora

za sisteme relejne za{tite i upravqawe

objektima prenosne mre`e JP EMS.
U TS Ugqevik radove su izveli rad-

nici Elektroprijenosa Bawa Luka uz po-

mo} zaposlenih iz na{eg Sektora za te-

lekomunikacije i Instituta „Mihailo

Pupin“.
Saradwa izme|u ovih ekipa je bila

odli~na i efikasna, tako da nije bilo

ozbiqnih problema pri pu{tawu ure|a-

ja u rad. Ovo je odli~an primer koji po-

tvr|uje zna~aj odr`avawa dobrih odnosa

sa susednim TSO i sa svim korisnicima

prenosnog sistema.
J. Jovi}
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V
e} nekoliko godina maturanti

Sredwe tehni~ke {kole u Som-

boru, budu}i elektroenergeti~a-

ri, {kolovawe zavr{avaju stru~nom

praksom u transformatorskoj stanici

Sombor 3.
Ove godine, kao i svih prethodnih, u

TS Sombor 3, praksu je obavilo oko 30
u~enika, koje su predvodili profesori

Sini{a Krajnovi} i Du{an Terzi}.
U~enici su, kako saznajemo, veoma za-

dovoqni i izgledom i na~inom funkcio-

nisawa trafostanice, sa ~ijim radom su

se upoznali najpre tokom dvo~asovnog

predavawa, a potom i obilaskom trafo-

stanice. Informacije o osnovnoj delat-

nosti "Elektromre`e Srbije",saznali su

iz promotivnog filma o na{em preduze-

}u.
Da su budu}i elektroenergeti~ari

iz TS Sombor 3 poneli najlep{e utiske

potvr|uje i ~iwenica da je ve} nekoliko

u~enika Kadrovskoj slu`bi uputilo bio-

grafije, sa nadom da }e i oni biti deo

EMS-ovog tima.
"Sa Sredwom tehni~kom {kolom po-

stoji izuzetna saradwa jer je ve}ina po-

sade upravo tamo zavr{ila {kolovawe, a

trenutno i na{ tehni~ar Boris Salaj u

woj zavr{ava {kolovawe za peti stepen.
Mi smo opremu,koja je tokom rekonstruk-

cije, demontirana sa TS Novi Sad 3,

ustupili Sredwoj tehni~koj {koli, koju

su oni koristili u nastavi, tako da je

oprema koja je "odslu`ila" nastavila svoj

rad u {kolskim kabinetima", ka`e {ef

Transformatorske stanice Sombor 3
Goran Uzelac.

On navodi da je uprava {kole bila

"odu{evqena ~iwenicom da je jedno javno

preduze}e tako pozitivno odreagovalo

na predlog koji je {kola uputila".
"Predlo`ili bismo i da Sredwoj

tehni~koj {koli u Somboru pokloni-

mo ra~unar, kao {to je to do sada u~i-

weno u Novom Sadu i Beogradu", ka`e

Uzelac.
S.E.

PRAKSA U TS SOMBOR 3

Maturanti pri`eqkuju karijeru u EMS-u

TS SREMSKA MITROVICA 2

Ugradwa ure|aja za prenos

signala za{tite na drugi kraj voda

Nova oprema zna~ajno smawuje trajawe kvara

Ure|aj za prenos signala na drugi kraj voda

u fazi monta`e



P
o~etkom juna u hotelu Aqua

Star u Kladovu odr`ana je me-

|unarodna dispe~erska radio-

nica. Organizovawe zajedni~kih me|u-

narodnih obuka dispe~era susednih

Nacionalnih dispe~erskih centara je

obaveza koju svi TSO-ovi imaju u skla-

du sa standardima iz poglavqa 8 ENT-

SO-E RGCE Operativnog priru~nika

(standardi P8-B-R1 i P8-B-S1). Ove

obuke se prema Operativnom priru~-

niku mogu organizovati u vidu uzajam-

ne posete dispe~era susednih opera-

tora sistema,dispe~erske radionice,

rada u smeni kod susednog operatora

sistema i zajedni~ke obuka na tre-

ning simulatoru.

Zbog velikog broja granica JP

EMS je odabrao da zajedni~ke obuke

sa dispe~erima susednih operatora

sistema sprovodi putem dispe~er-

skih radionica. Ovakav pristup je

prilikom kontrole koju je ENTSO-E

sproveo u JP EMS u 2010. godini oce-

wen najvi{om ocenom.

Na dispe~erskoj radionici u Kla-

dovu, pored dispe~era iz EMS-a, u~e-

stvovalo je i 19 dispe~era iz slede-

}ih TSO: MAVIR, ESO-EAD, Transelec-

trica, HEP-OPS, NOS-BiH, MEPSO,

CGES, ELES i TEIAS.

Svi TSO-ovi su imali prezentaci-

je svojih planova uspostavqawa siste-

ma nakon delimi~nog ili potpunog

raspada kada je mogu}e koristiti na-

pon iz interkonekcije. Postojawe

planova uspostavqawa sistema nakon

delimi~nog ili potpunog raspada i

usagla{avawe wihovih delova je defi-

nisano u poglavqu 5 ENTSO-E RGCE

Operativnog priru~nika. Prisutni

dispe~eri su diskutovali i o uzajam-

noj pomo}i u slu~aju havarijskih situ-

acija, a bilo je re~i i o te{koj elek-

troenergetskoj situaciji u regionu

tokom februara 2012. godine. Zakqu-

~eno je da je dobra me|usobna sarad-

wa i ispomo} susednihTSO -ova jedan

od preduslova za siguran rad cele in-

terkonekcije.

Predstavqen je i EAS (ENTSO-E

Awareness System) ~ija se implemen-

tacija u svim evropskim TSO -ovima

o~ekuje krajem ove ili po~etkom sle-

de}e godine. Ovaj sistem }e omogu}i-

ti dispe~erima Nacionanih dispe-

~erskih centara da budu upoznati sa

trenutnom situacijom u svim ostalim

sistemima. Na dispe~erskoj radioni-

ci prisutni dispe~eri su upoznati i

sa alatom koji se koristi za komuni-

kaciju u kriznim situacijama, kao i sa

modelom zajedni~ke sekundarne regu-

lacije koji je po~eo da se primewuje u

Nema~koj i koji omogu}ava ogromne

u{tede novca.

U okviru dispe~erske radionice

organizovana je i studijska poseta HE

\erdap 1, gde su u~esnici imali pri-

liku da posete komandnu i ma{insku

salu, kao i toraw za prevodnicu bro-

dova.

Za u~esnike radionice organizo-

vana je i poseta muzeju Lepenski vir,

kao i vo`wa brodom od Kladova do

ostrva [imijan.

M. B.
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ME\UNARODNA DISPE^ERSKA RADIONICA

Unapre|ewe znawa i razmena iskustava
Saradwa TSO-ova preduslov za siguran rad cele interkonekcije

Dispe~eri diskutovali o uzajamnoj pomo}i u slu~aju havarija

Dispe~eri u poseti \erdapskoj klisuri



U
junu 2012. godine odr`ane su mese~ne, eks-

plicitne aukcije, za dodelu prava na kori-

{}ewe prekograni~nog prenosnog kapacite-

ta na granicama regulacione oblasti Republike

Srbije, za jul 2012. godine.
Na zajedni~kim, mese~nim aukcijama, na granici

Ma|arska-Srbija,za jul 2012.godine,u~estvovalo je

20 u~esnika i zabele`eno je zagu{ewe u oba smera.
Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srp-

sko-ma|arskoj granici, za jul 2012. godine,prikaza-

ni su u tabeli i na grafiku.
Detaqne informacije o proceduri i rezulta-

tima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~-

nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/me
secne_rezultati_inf-joint.htm

JP EMS je organizovao dodelu 50% raspolo`i-

vih prekograni~nih kapaciteta na mese~nom nivou

za jul 2012. godine na ostalim granicama i smero-

vima regulacione oblasti republike Srbije. Uku-

pan broj kompanija koje su u~estvovale julskim auk-

cija bio je 18. Na svim granicama i smerovima po-

stojalo zagu{ewe, sa izuzetkom granice Crna Gora

– Srbija u smeru ka Srbiji.
Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% ras-

polo`ivog prenosnog kapaciteta, za jul 2012. go-

dine, prikazani su u tabeli i na grafiku.
Detaqne informacije o proceduri i rezulta-

tima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~-

nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/me
secne_rezultati_inf.htm

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.

14 TR@I[TE ELEKTRI^NE ENERGIJE

Pregled rezultata mese~nih aukcija prekograni~nih prenosnih

kapaciteta za jul 2012. godine
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U
prvih pet meseci 2012. godine,na

vode}im evropskim berzama, nije

bilo drasti~nih promene cena

elektri~ne energije u odnosu na vred-

nosti zabele`ene u istom periodu

pro{le godine.
Izuzetak predstavqa mesec febru-

ar kada je zbog izuzetno niskih teme-

peratura potro{wa elektri~ne ener-

gije bila veoma visoka, {to je naravno

imalo uticaja na formirawe cene

elektri~ne energije na veleprodajnom

tr`i{tu. Definitivno najve}i skok

cene elektri~ne energije zabele`en

je na EPEX SPOT (Francuska). Prili-

kom detaqnije analize cena na ovoj

berzi u februaru 2012. godine po-

trebno je ista}i da cena nije bila

konstantno oko 80 EUR/MWh, ve} su

postojali dani sa veoma visokom pro-

se~nom dnevnom cenom (pr. prose~na

dnevna cena za 09.02. iznosila je neve-

rovatnih 367,60 EUR/MWh).
Za razliku od EPEX SPOT (Francu-

ska),na NOORDPOOL,u prvih 5 meseci

2012. godine, nastavqen je trend kon-

stantnog pada cene elektri~ne energije

koji je obele`io i celu prethodnu godi-

nu na ovoj berzi. Trenutno na NOORD-
POOL cene su na najni`em nivou i to

ispod 30 EUR/MWh.
Prose~ne cene elektri~ne energi-

je na vode}im evropskim berzama pri-

kazane su u tabeli i na grafiku, a pre-

uzeti su sa zvani~nih sajtova prikaza-

nih berzi.

Jasmin Li~ina, dipl.ekonomista

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.

Pregled cena elektri~ne energije na evropskim berzama



S
redinom maja u hotelu Best We-
stern M u Beogradu odr`an je sa-

stanak ENTSO-E regionalne

podgrupe za razvoj “Continental South
East Regional Group – CSE RG”. Sa-

stanku su prisustvovali predstavni-

ci svih Operatora prenosnog siste-

ma iz regiona kao i predstavnik Ope-

ratora prenosnog sistema sa Kipra,
koji se nedavno prikqu~io radu ove

regionalne radne grupe. Glavna tema

sastanka bila je mogu}nost kandido-

vawa projekata od op{teg, evropskog

interesa, od strane Operatora pre-

nosnih sistema iz dr`ava koje nisu

~lanice Evropske Unije.
Predstavnici EMS su istakli da

svi projekti iz regiona moraju biti

tretirani na isti na~in, bez obzira

na granice, usled velike me|usobne

povezanosti i me|usobne zavisnosti

sistema u regionu - iz ~isto tehni~-

kog ugla, kao i zbog interesa Evrop-

ske Unije za ja~awem prenosnih kapa-

citeta koji bi omogu}ili povezivawe

tr`i{ta elektri~ne energije isto~-

ne i zapadne Evrope i implementaci-

ju novih proizvodnih kapaciteta u

regionu. Dogovorene su aktivnosti

koje }e omogu}iti u~e{}e predstav-

nika Operatora prenosnih sistema

iz dr`ava koje nisu ~lanice Evropske

Unije u radu odgovaraju}ih radnih

grupa Evropske Komisije kao i moda-

litet wihovog kandidovawa projeka-

ta od op{teg, evropskog interesa.
Na drugom delu sastanka predstav-

nik JP EMS Mr Nenad [ijakovi},
rukovodilac slu`be za planirawe

razvoja prenosne mre`e i konvenor

Podgrupe za mre`ne studije (NSSG –
Network Studies Sub Group) odr`ao

je prezentaciju u kojoj su predstavqe-

ne smernice navedene podgrupe i usa-

gla{ene aktivnosti kojima }e se pod-

grupa baviti u narednih godinu dana.

Priredio M. B.
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E
NTSO-E je po~etkom juna 2012. obja-

vio svoju analizu “Izgledi za letwi

period i analiza zimskog perioda”.
Ova analiza daje ocenu adekvatnosti elek-

troenergetskog sistema za letwi period

kao i mogu}e probleme sa isporukom elek-

tri~ne energije koji se mogu javiti tokom

letweg perioda, odnosno od 6. juna do 25.
septembra 2012.Izve{taj navodi i pregled

glavnih de{avawa tokom proteklog zimskog

perioda (7.decembar 2011.– 4.april 2012.) 

Izgledi za leto 

Analiza o izgledima za letwi period

koju je uradio ENTSO-E, pokazuje da Evro-

pa poseduje dovoqno proizvodnih kapaci-

teta,kako za normalne,tako i za uslove ka-

da se javqaju ve}e potrebe za elektri~nom

energijom.Kod nekih dr`ava bi mogle da se

jave potrebe za uvozom, ali postoji dovo-

qan prekograni~ni kapacitet da im se iza-

|e u susret. Tokom ekstremnih vremenskih

uslova, kao {to su topli talasi i visoke

temperature, potrebe rastu u odnosu na

normalne nivoe, a analiza pokazuje da se

margine pouzdanosti smawuju i da }e neke

dr`ave,poput Nema~ke,Ma|arske,Finske i

Poqske, zatra`iti uvoz kako bi zadovoqi-

le potrebe.
Za potrebe ovog izve{taja o Izgledima

za leto, analiza je u odnosu na prethodne

izve{taje pro{irena tako da uzima u razma-

trawe“sni`avawe adekvatnosti tokom no-

}i” a ne samo na uobi~ajenu analizu balan-

sa izme|u proizvodwe elektri~ne energije

i vr{nog optere}ewa.“Sni`avawe adekvat-

nosti tokom no}i” de{ava se usled male

no}ne potro{we,kada se javqa vi{ak mini-

malne proizvodwe u sistemu u pore|ewu sa

potro{wom usled velikih nivoa proizvod-

we iz obnovqih proizvodnih izvora i “ne-

fleksibilne” proizvodwe; ovo se naro~i-

to javqa tokom neradnih dana (vikenda).
Tokom ovih perioda ovaj vi{ak proizvod-

we potrebno je izvesti ili ~ak pribe}i

ograni~avawu proizvodwe.
U Izve{taju o izgledima za letwi peri-

od 2012. godine posebno se isti~e da }e,
tokom odre|enih nedeqa letweg perioda,
vrlo verovatno biti neophodno da se sma-

wi vi{ak proizvodwe u nekim dr`avama,
kao posledica nedovoqnih mogu}nosti za

prekograni~ni izvoz.

Analiza zimskog perioda 

Iako je tokom ve}eg dela perioda

2011/2012.godine zima bila blaga,u Anali-

zi zimskog perioda isti~e se da je evrop-

ski energetski sistem, usled o{trih vre-

menskih uslova tokom februara 2012. bio

u napetoj situaciji. Tokom ovog perioda

{irom Evrope do{lo je do neuobi~ajenih

sne`nih padavina i izuzetno niskih tem-

peratura. Glavni faktori rizika za ve}inu

dr`ava odnosili su se na osetqivost pro-

izvodwe na niske temperature koje su

uzrokovale stresne situacije.
Tokom ovog hladnog peroda, aktivira-

ne su mere bezbednosti koje su operatori

prenosnih sistema (TSO) naveli u izve-

{taju o izgledima za zimski period

2011/2012. godine. Mere su obuhvatile re-

dukciju napona,i restrikcije potro{a~ima

sa ugovorenom mogu}no{}u prekida napaja-

wa. U tesnoj me|usobnoj saradwi, operato-

ri su na uspe{an na~in re{ili te{ku situ-

aciju tako {to su pove}ali kapacitet ras-

polo`ive mre`e, vr{ili koordinaciju

proizvodwe, i postarali se da potro{a~i

dobiju najve}u mogu}nost za neprekidno

napajawe strujom.

Osnovni podaci 

U skladu sa zahtevima Uredbe (EC)
714/2009, ENTSO-E je u obavezi da dvaput

godi{we objavi izve{taj o Izgledima za

letwi i analizu zimskog perioda. ENTSO-
E u izgledima za letwi period navodi iz-

glede o energetskim balansima na nacio-

nalnim i regionalnim nivoima izme|u

prognozirane raspolo`ive proizvodwe i

vr{ne potro{we na nedeqnom nivou za do-

laze}i letwi period.

ENTSO-E objavio izve{taj “Izgledi za letwi period i analiza zimskog perioda”

SASTANAK ENTSO-E REGIONALNE PODGRUPE ZA RAZVOJ - CSE RG

Kandidovawe projekata evropskog zna~aja

Usagla{ene aktivnosti podgrupe



U
Direktoratu za energetiku

Evropske Komisije (DG Energy) u
Briselu, krajem aprila ove godi-

ne, odr`ana je prezentacija rezultata

trogodi{weg projekta pod imenom SE-
ETSOC,koji se finansira u sklopu FP7
okvirnog programa EU. U ovom projektu

JP EMS zajedno sa Elektrotehni~kim

fakultetom u Beogradu u~estvuje u me-

|unarodnom konzorcijumu sa jo{ dvana-

est univerziteta i operatora preno-

snih sistema iz okru`ewa i Evrope.
Predstavnici SEETSOC projekta u

Briselu na prezentaciji bili su prof.

dr Panos Liatsis, vo|a SEETSOC
projekta sa City University of London,
dr Lambros Ekonomou, tehni~ki

kordinator SEETSOC projekta sa Uni-

verziteta iz Atine i mr Nenad [i-

jakovi}, tehni~ki koordinator na

projektu ispred JP EMS. Prezentaciju

je otvorio profesor Liatsis, nakon

~ega je profesor Ekonomou predstavio

tehni~ke ciqeve projekta.
Predstavnik JP EMS,Nenad [ijako-

vi} je potom predstavio detaqe svih

pojedina~nih rezultata SEETSOC pro-

jekta, prikazom demo verzija softver-

skih re{ewa ~iji razvoj predstavqa

osnovni ciq projekta. Softverska re-

{ewa i algoritmi razvijeni u okviru

SEETSOC projekta i predstavqeni

ovom prilikom u Briselu su: Softver-

ski paket za podr{ku implementaciji

Regionalnog Balansnog Mehanizma;
Softverski paket kao podr{ka imple-

mentaciji "GIS" pri prezentaciji pre-

nosnog sistema; Softversko re{ewe

koje podr`ava ekspertski sistem za

nadgledawe stawa transformatora;Al-

goritmi za upravqawe zagu{ewima u

prenosnom sistemu u realnom vremenu;
Sistem za nadgledawe korporativnih

IT servisa i Softverski paket kao po-

dr{ka planirawu rada i razvoja preno-

snog sistema, pod nazivom OpenTSPOT.
Sva softverska re{ewa izra|ena su

kao "Open Source", odnosno kao re{e-

wa ~iju funckionalnost i izvorne pro-

gramske kodove besplatno u budu}no-

sti mogu koristiti kako univerziteti,
tako i zainteresovani industrijski

entiteti.
U razvoju Sistema za nadgledawe

korporativnih IT servisa aktivno je

u~estvovala grupa eksperata iz JP EMS

pod vo|stvom Mirjam Stan~evi}, ru-

kovodioca slu`be za odr`avawe i raz-

voj u Direkciji za poslove tr`i{ta.
Tako|e u razvoju Softverskog paketa

za podr{ku planirawu rada i razvoja

prenosnog sistema, pod nazivom

OpenTSPOT, u~estvovala je grupa esk-

perata iz JP EMS pod vo|stvom mr Ne-

nada [ijakovi}a, rukovodioca slu-

`be za planirawe razvoja prenosne

mre`e u Direkciji za upravqawe pre-

nosnim sistemom. Tokom rada na pro-

jektu demonstrirana je izuzetna sarad-

wa sa timom sa Elektrotehni~kog fa-

kulteta koji vodi prof. dr Miomir

Kosti}, koji je ujedno i nacionalni

koordinator SEETSOC projekta. U

septembru ove godine u Beogradu je

planirano odr`avawe me|unarodne ra-

dionice na kojoj }e se {irem krugu za-

interesovanih institucija i pojedina-

ca prezentovati rezultati SEETSOC
projekta.

Priredio: M. B.
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PREDSTAVQENI REZULTATI SEETSOC PROJEKTA

Napredna softverska re{ewa
Programske kodove }e u budu}nosti besplatno koristiti univerzite-

ti i industrija

Softversko re{ewe koje podr`ava ekspertski sistem za nadgledawe stawa transformatora

Softverski paket kao podr{ka implementaciji "GIS"



Konsultacije 

o nacrtu izve{taja

Sekretarijat Energetske zajednice

otvorio je javnu konsultaciju o nacrtu

izve{taja o faznoj reformi postoje-

}eg re`ima regulisanog odre|ivawa

cena (elektri~ne energije i prirod-

nog gasa) u ~lanicama Ugovora o ener-

getskoj zajednici (Albanija, BiH, Crna

Gora, Hrvatska, Makedonija, Moldavija,
Srbija, Ukrajina i UNMIK). Sekreta-

rijat pri tom napomiwe da je oktobra

pro{le godine Stalna grupa na viso-

kom nivou Energetske zajednice

(PHLG) „ponovila zabrinutost zbog

neuklowenih prepreka formirawu

otvorenih nacionalnih i regionalnog

tr`i{ta, kao i preterane cenovne re-

gulative“. Izve{taj obuhvata procenu

uskla|enosti cenovne regulative sa

pravilima Energetske zajednice, pre-

gled situacije vezane za ovu temu u ze-

mqama ~lanicama i predloge reformi

koje je podneo Sekretarijat.

Rast emisije gasova

Emisije gasova sa efektom staklene

ba{te u Evropskoj uniji porasle su u

2010.godini uprkos ekonomske recesije

i politi~kih mera vezanih za globalno

zagrevawe. Prema upravo objavqenoj sta-

tistici Evropske Agencije za prirod-

nog okru`ewe,rast iznosi 2,4% i udaqa-

va EU od ciqa smawewa emisija CO2 do

2020.

Poziv MMF-a vladi 

Ukrajine

Me|unarodni monetarni fond

(MMF) pozvao je Ukrajinu da podigne

cene prirodnog gasa i grejawa za doma-

}instva,ukoliko `eli da ponovo dobije

pristup zajmu MMF-a od 15,6 milijardi

dolara.Vlada predsednika Viktora Janu-

kovi~a je prethodno odlu~no odbacila

sprovo|ewe ovih nepopularnih mera,
zbog ~ega je pro{log prole}a MMF zamr-

znuo svoja sredstva pomo}i, prenosi

agencija AP. [ef misije MMF-a u Ukra-

jini Kris Dzarvis je istakao da ukrajin-

ska doma}instva trenutno pla}aju jednu

petinu uvozne cene za prirodni gas. On

je dodao da }e Fond obnoviti pregovo-

re samo ako“vlada preduzme neke akcije.”

Vi{e cene struje

u Bugarskoj

Cene elektri~ne energije za doma-

}instva u Bugarskoj uve~a}e se od 1.jula

za oko 3,9 odsto, pokazuju preliminarne

procene koje je u ponedeqak objavio ta-

mo{wi energetski (i vodoprivredni)
regulator DKEVR. Ranije je iz tog tela

najavqivano poskupqewe struje od oko

10 odsto. Korekcija cena obuhvata uve-

}awe udela na ime subvencija za obno-

vqive izvore energije od 132,5 posto,na

0,00294 leva po kWh .

Postupno napu{tawe

regulisanih cena struje

u Rumuniji

Rumunska vlada je objavila da }e regu-

lisane cene elektri~ne energije pora-

sti za 5 odsto do kraja juna 2012.godine

i za doma}instva i za industriju.U dogo-

voru s Me|unarodnim monetarnim fon-

dom (MMF) planirano je postupno napu-

{tawe regulisanih cena struje, uz pove-

}awe tarifa, dok se ne izjedna~e sa ce-

nama na evropskom tr`i{tu. Za indu-

striju }e proces deregulacije po~eti u

septembru 2012, a zavr{iti posledweg

dana.2013,dok }e za doma}instva po~eti

2013, a zavr{iti 2017. godine. Rumunska

vlada je tako|e obe}ala MMF-u da }e

postupno deregulisati i cene prirod-

nog gasa za industriju do kraja 2014, ali

je ostavqena mogu}nost da se taj rok mo-

`e pomeriti za jo{ godinu ako bude pre-

velika razlika prose~ne evropske i uvo-

zne cene gasa za Rumuniju.

Vlada Velike Britanije

najavquje mere 

Vlada Velike Britanije najavila je

da }e preduzeti mere ako distributeri

goriva u toj zemqi ne smawe cene na ben-

zinskim stanicama.Ministar saobra}aja

Xastin Grining pozvao je u sredu di-

stributere da uspostave sopstveni ko-

deks pona{awa kako bi potro{a}i mogli

dnevno da prate cene benzina, odnosno

dizela.Ako oni to ne urade,onda }e vla-

da nametnuti Zakon, rekao je on. Upozo-

rewe dolazi posle niza pritu`bi iz po-

tro{a~kih organizacija da cene na bri-

tanskim benzinskim stanicama ne prate

trend pada cena nafte u svetu.Indepen-

dent podse}a da je nema~ka vlada ovog

meseca najavila mere regulisawa cena

goriva, dok je Austrija to ve} uvela, a u

Danskoj ve} postoji transparentni si-

stem prijavqivawa cena benzina.

Nema~ka ulagawa

u Rumuniji

Nema~ka energetska kompanija E.ON
planira da ove godine ulo`i 78 milio-

na evra u razvoj gasne i energetske mre-

`e u Rumuniji, {to je za 5 mil. evra vi{e

nego 2011. Tada je E.ON u razvoj gasne

mre`e i modernizaciju gasovoda inve-

stirao 40 mil.evra,a za to je 2012.godi-

ne planirano 42,4 mil. evra. U razvoj

elektroenergetske mre`e firma je

2011. ulo`ila 34 mil. evra, a 2012. godi-

ne planira ulagawa od 35 mil. evra. Od

ulaska u Rumuniju 2005. godine, E.ON je
ulo`io ukupno oko 425 mil.evra u razvoj

i modernizaciju gasne i energetske mre-

`e. S druge strane, E.ON je na rumun-

skom tr`i{tu u 2011. godini ostvario

ukupan prihod od pribli`no milijardu

evra koliko je zaradio i 2010.
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Pro{irewe nuklearne

elektrane u Iranu

Iran planira da 2013. godine insta-

lira drugi reaktor u nuklearnoj elek-

trani Bu{er, pri ~emu bi wegova snaga

mogla biti 1 GW.U Teheranu za sada ni-

je objavqeno koja bi kompanija trebalo

da obavi ove radove. Rusija i Iran su

potpisali sporazum o izgradwi NE Bu-

{er 1992. godine. Isporuka ruske opre-

me po~ela je 2001, a elektrana je 2011.
pu{tena u pogon pod nadzorom inspek-

tora Me|unarodne organizacije za nu-

klearnu energiju (IAEA). Pro{irewe NE

Bu{er je deo plana iranske vlade da se

sna`nije osloni na nuklearnu energiju.
U okviru toga planira da izgradi 20 nu-

klearnih elektrana u budu}nosti.

Rekordna proizvodwa

iz solarnih kolektora

Nema~ka je krajem maja uspela da iz

solarnih kolektora proizvede 22
GWh elektri~ne energije, koliko ina-

~e proizvede 20 nuklearnih elektrana

u punom pogonu. Norbert Alnoh, direk-

tor Instituta za industriju obnovqi-

ve energije izjavio je da su solarni ko-

lektori u ta dva dana u nema~ku mre`u

ubacili gotovo 50 posto potreba za

energijom. "Nikada do sada jedna zemqa

nije uspela da proizvede tako veliku

koli~inu struje iz fotonapona", rekao

je Alnoh.

Rast udela 

prirodnog gasa

Udeo prirodnog gasa u svetskom

energetskom miksu dosti}i }e 2035. go-

dine 25 odsto,a SAD }e postati wegov

najve}i proizvo|a~ umesto Rusije, prog-

nozirala je Me|unarodna agencija za

energetiku (IEA)."Gas iz netradicional-

nih izvora promeni}e sada{wu situaci-

ju,potpuno i uslove igre i ima}e krupne

geopoliti~ke uticaje", predvi|a glavni

ekonomista IEA Fatih Birol. Osim

SAD, koje su jo{ 2010. godine bile ~i-

sti uvoznik gasa, proizvodwu iz netra-

dicionalnih izvora,brzo }e pove}avati

i Australija,Indija,Kanada i Indonezi-

ja, navodi se u dokumentu IEA. "Udeo Ru-

sije i zemaqa Bliskog istoka u svetskoj

trgovini gasom smawi}e se sa 45 odsto

2010. godine, na 35 procenata 2035. go-

dine",objavila je IEA.U dokumentu se na-

vodi da }e u narednih 20 godina gas po-

stati drugi najva`niji izvor energije

posle nafte, potisnuv{i ugaq, jer }e

svetska potro{wa gasa porasti za 50 od-

sto od 2010. do 2035. godine.

Investiciona politika

Lukoila

Proizvodwa prirodnog gasa u Rusiji

osta}e ekonomski isplativa ~ak i posle

planiranog pove}awa poreskih stopa za

ovaj sektor, rekao je potpredsednik Lu-

koila Leonid Fedun,prilikom predsta-

vqawa finansijskih rezultata kompanije

iz prvog kvartala ove godine. „^ak i da

se poreske stope vi{e puta uve}aju pro-

izvodwa gasa bi}e profitabilna, jer po-

stoji osetna razlika u oporezivawu

naftne i gasne privrede“, dodao je on.
Fedun je rekao da je prirodni gas zbog

toga ima visoki prioritet u investici-

onoj politici Lukoila. Vlada Rusije je

po~etkom maja usvojila pove}awe poreza

za gasnu industriju, podi`u}i od 2015.
porez na proizvodwu ove sirovine Ga-

spromu na 886 rubaqa (27,6 dolara) za

1.000m3, a 726 RUB/1.000m3 za nezavisne

proizvo|a~e gasa.

Mogu}a akvizicija 

Roswefta

Rosweft je zainteresovan za kupovi-

nu dr`avne naftne kompanije Zarube-

`weft, objavio je vicepremijer Rusije

Arkadij Dvorkovi~. „Rosweft pokazuje

interesovawe za kupovinu Zarube`wef-

ta“, rekao je on novinarima dodaju}i da

za sada ne postoje odre|eniji planovi.
Nedavno je Dvorkovi~ev prethodnik

Igor Se}in postavqen za novog izvr-

{nog direktora Roswefta,{to su anali-

ti~ari prokomentarisali kao najavu

konsolidacije poslova vode}eg ruskog

nafta{a.

Gradwa novog reaktora

^EZ je re{en da gradi peti reaktor

u nuklearnoj elektrani Dukovani, upr-

kos visokih tro{kova investicije, re-

kao je izvr{ni direktor kompanije Da-

nijel Benes. Kompanija tako|e, i pored

protivqewa suseda Austrije i Nema~ke,
planira gradwu dva reaktora u NE Teme-

lin, kao i jo{ tri u ^e{koj i Slova~koj.
Benes je,u obra}awu ~lanovima komiteta

za energiju u ~e{kom parlamentu, rekao

da je kompanija ve~ okon~ala studiju iz-

vodqivosti i utvrdila rokove gradwe

(izme|u 2032 i 2035) reaktora u NE Du-

kovani, dok je pro{irewe Temelina pla-

nirano za do 2025.
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E
irGrid plc je vode}a irska ener-

getska kompanija, koja se bavi

prenosom i pru`awem tr`i-

{nih usluga potro{a~ima. EirGrid je

komercijalna firma u vlasni{tvu dr-

`ave.
Ciq EirGrid-a je da pru`i kvali-

tetne usluge svim klijentima - proiz-

vo|a~ima, dobavqa~ima i potro{a~ima

elektri~ne energije {irom visokona-

ponskog prenosnog sistema, kao obez-

be|ivawe efikasnog funkcionisawa

tr`i{ta elektri~ne energije. Predu-

ze}e se, uz osnovne usluge, stara o in-

frastrukturi potrebnoj da pru`i

podr{ku konkurenciji u energetskom

sektoru, a promovi{e i ekonomski

rast i obnovqive izvore energije.
Kompanija poseduje licence za

obavqawe funkcija nezavisnog opera-

tora prenosnog sistema (TSO) i ope-

ratora tr`i{ta (MO) veleprodajnog

tr`i{nog sistema u Irskoj, a vlasnik

je i SONI Ltd, ovla{}enog TSO i ope-

ratora tr`i{ta u Severnoj Irskoj.
SEMO (Single Electricity Market Opera-
tor ) je deo EirGrid grupe i upravqa je-

dinstvenim tr`i{tem elektri~ne

energije na Irskom ostrvu.

Kao TSO, EirGrid odr`ava bezbe-

dan, siguran, pouzdan, ekonomi~an i

efikasan prenosni sistem, i rukovo-

di kqu~nim infrastrukturnim proje-

katima koji od vitalnog zna~aja za

dru{tveno-ekonomski razvoj dr`ave.
Trenutno, najva`niji projekti ukqu-

~uju Istok-Zapad interkonekciju sa

Britanijom, Meath-Cavan i Cavan-
Tyrone dalekovode, kao i kqu~nu

Grid25 strategiju. Funkcionisawe

Preduze}a reguli{e Energetska regu-

lativna komisija (Commission for
Energy Regulation - CER).

SONI Ltd je odgovoran za siguran,
stabilan i ekonomi~an rad visokona-

ponskog prenosnog sistema u Sever-

noj Irskoj, a wegov rad reguli{e Ko-

munalna uprava Severne Irske (Nort-
hern Ireland Authority for Utility Regu-
lation – NIAUR).

Irski prenosni sistem, koji se ~e-

sto naziva "nacionalnom mre`om",
razgranata je mre`a od oko 6.500 ki-

lometara visokonaponskih vodova

(400kV, 220kV i 110kV) i preko sto-

tinu transformatorskih stanica.Si-

stem se mo`e uporediti sa mre`om

autoputeva Irske – prenosi elek-

tri~nu energiju do preko sto "~vori-

{ta" {irom Irske, u kojima se napon

smawuje i zatim struja distributiv-

nim mre`ama sti`e do potro{a~a.
Sve velike elektrane snabdevaju

nacionalnu mre`u a elektri~na ener-

gija se zatim prenosi {irom zemqe.
Ovakva struktura omogu}ava da elek-

tri~na energija mo`e slobodno te}i

gde je potrebno i da, ako su jedna tra-

fostanica ili dalekovod neoperativ-

ni zbog kvara, odr`avawa ili drugog

razloga,postoje i druge opcije za snab-

devawe.
M. B.
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Ambiciozni projekti za sigurnu budu}nost
Kompanija izuzetno zna~ajna za ekonomske prilike u Irskoj 

[ta je Grid25?
Grid25 je plan EirGrid-a za razvoj i unapre|ewe prenosne mre`e do 2025.

godine.
Ova sveobuhvatna inicijativa omogu}i}e sigurnije, bezbednije i ekono-

mi~nije snabdevawe elektri~nom energijom u celoj Irskoj. Vrednost ovog

poduhvata je ~etiri milijarde funti.
Grid25 podrazumeva obimne poslove {irom zemqe i obuhvata izgradwu

1.150 kilometara novih dalekovodnih linija,kao i rekonstrukciju 2.300 ki-

lometara postoje}ih dalekovoda.
Projekat je od kqu~ne va`nosti za budu}nost Irske,kako sa ekonomske,

tako i sa ekolo{ke ta~ke gledi{ta, i pomo}i }e Irskoj da obezbedi sigur-

no snabdevawe energijom za budu}e generacije.

Nacionalna mre`a prenosi elektri~nu energiju {irom ostrva



O
peratori sistema prenosa

elektri~ne energije iz regio-

na potpisali su sredinom juna

u Be~i}ima ugovor o osnivawu pro-

jektne kompanije Kancelarije za koor-

dinisane aukcije Jugoisto~ne Evrope

(SEE CAO).

Kompanija, sa sedi{tem u Podgori-

ci, }e u narednih godinu dana obavi-

ti pripremne aktivnosti za osnivawe

SEE CAO, koja }e imati misiju da har-

monizuje upravqawe zagu{ewima i op-

timizuje prekograni~nu alokaciju

prenosnih kapaciteta. To ukqu~uje,
izme|u ostalog, izradu pravila za alo-

kaciju kapacitet i procedura za alo-

kaciju prihoda aukcija.
Komesar EU za energetiku, Ginter

Etinger je u poruci skupu u Be~i}i-

ma rekao da }e SEE CAO, kao integra-

cioni instrument omogu}iti da se

elektri~na energija prenosi u regio-

nu sa vi{e lako}e i mawe birokrati-

je.
Slav~o Nejkov, direktor Se-

kretarijata Energetske zajednice, je

ocenio da }e ovaj po~etni korak u

pravcu regionalnog pristupa aloka-

cijama kapaciteta i upravqawu zagu-

{ewima doprineti ja~awu regional-

ne integracije i poverewa investi-

tora.

R.E.

VESTI 21

R
egulatorne energetske insti-

tucije Srbije i Italije, Agen-

cija za energetiku Republike

Srbije (AERS) i Regulatorno telo za

elektri~nu energiju i gas Italije

(AEEG) dogovorili su sredinom sa-

radwu i razmenu iskustava u sektori-

ma elektri~ne energije i gasa.
Memorandum o saradwi, koji pred-

stavqa nastavak razvoja dugotrajno

dobrih odnosa izme|u Srbije i Ita-

lije u oblasti energetike, potpisali

su u Milanu predsednici dve regula-

torne institucije, Qubo Ma}i} i

Gvido Bortoni.
Saradwa treba da dopinese harmo-

nizaciji regulatorne prakse Srbije

sa praksom Evropske unije u razvoju

energetskih tr`i{ta i unapre|ewu

investicione klime u regionu.
Predvi|eno je i daqe ja~awe ope-

rativne saradwe AERS i AEEG u okvi-

ru Regulatornog odbora Energetske

zajednice (ECRB) u ciqu ubrzavawa

povezivawa energetskih tr`i{ta Ju-

goisto~ne Evrope i ukqu~ivawa u pa-

nevropsko tr`i{te.
Saradwa srpskog i italijanskog

regulatora }e se ostvariti kroz za-

jedni~ke radne grupe, uz mogu}nost

u~e{}a stru~waka iz akademskog

sveta, industrije i drugih institu-

cija.

R.E.

Saradwa energetskih regulatora Srbije i Italije

Osnovana projektna kompanija Kancelarije 

za koordinisanu aukciju jugoisto~ne Evrope 

Po~etni korak u pravcu regionalnog pristupa alokacijama kapaciteta



U
tada{wi "Eektroistok" iz Srbobrana

do{ao je sasvim slu~ajno. Informaciju

o otvorenim radnim mestima za elek-

troin`ewere, Pavle Pap saznao je u stu-

dentskoj slu`bi Vi{e tehni~ke {kole u Su-

botici gde je do{ao da podigne diplomu.
- Sedeo sam sa referentom, koga su tada

pozvali iz "Elektroistoka" i rekli da pred-

uze}e otvara konkurs za elektroin`ewere.
^im je konkurs objavqen u "Dnevniku", pod-

neo sam molbu i istovremeno "digao ruke" od

mog tada{weg posla, jer raditi u "Elektroi-

stoku", bilo je ostvarewe sna. Se}am se da

sam kao student i{ao da vidim to "~udo" -
220 kilovoltnu trafostanicu u Srbobranu

- po~iwe svoju pri~u Pavle Pap, {ef trafo-

stanice Novi Sad 3 od 1978. do 2009. godi-

ne.
Prve ~etiri godine radio je, najpre kao

KV monter-pripravnik, potom tehni~ar u

Slu`bi za trafostanice, nakon toga radno

mesto mu je bilo na komandi u Srbobranu i

tek 1974. dobio je radno mesto elektroin-

`iwera i radio kao dispe~er u tada{wem

MRC-u (Mre`nom regionalnom centru), koji

je tada formiran.
- Kada sam po~eo da radim kao dispe~er,

bile su u pogonu dve trafostanice 220/110
kV ( Srbobran i Novi Sad 3) i svega 14 tra-

fostanica 110/35 kV (Subotica, Sombor,
Senta, Srbobran, Be~ej, Novi Sad 1, Novi

Sad 2, Novi Sad 4, Ba~ka Palanka, Kikinda,
Zrewanin, Ruma, Sremska Mitrovica, In|ija),
a danas ih ima oko 90. Samo ~etiri godine

pre nego {to sam ja po~eo da radim postoja-

li su samo Sombor,Subotica,Srbobran,No-

vi Sad 2 i Sremska Mitrovica. Dakle, pri-

metan je veliki uzlazni trend novih objeka-

ta,te je i obim posla bio dosta duga~iji - ka-

`e Pap.
Pre formirawa MRC-a postojao je samo

Dispe~erski centar EPS-a u Beogradu, u ~i-

joj nadle`nosti su bili upravqawe preno-

som i proizvodwom. Vremenom je energetski

sistem rastao, dispe~eri su postali preop-

tere}eni,nisu mogli da postignu da isprate

{ta se de{ava u celoj Srbiji,pa su formira-

ni MRC-evi, koji su preuzeli deo posla dis-

pe~erske slu`be u Beogradu.
- Svi MRC-evi su imali mozaik tablu,ko-

ja je zamewivala dana{wu sinopti~ku plo~u,
pa smo u wu zabadali iglice,koje su ozna~ava-

le uklopno stawe pojedinih delova opreme.
Iskqu~iva komunikacija sa rukovaocima bila

je telefonom i nismo imali nikakv uvid u to

{ta rukovalac radi i kakvo je uklopno stawe

na trafostanicama.Stoga je veoma va`no bi-

lo kakva je komunikacija izme|u rukovalaca i

dispe~era u MRC Novi Sad - obja{wava na{

sagovornik.
Tada je u smeni radio samo jedan dispe-

~er, koji je vodio rad u realnom vremenu, od-

nosno sve manipulacije, otvarawe i zatvara-

we dozvola za rad, zatim primawe i predava-

we zahteva za rad, koordinaciju sa dispe~e-

rima distribucije,tehni~ku administraciju,
vodio statistiku, a nije postojao ni {ef

MRC-a.
- Dispe~eri su tada zaista bili pre-

optere}eni. Mre`a je bila takva, da smo

imali uglavnom radijalne vodove, te smo

dosta radili no}u. Najspecifi~nija je bi-

la In|ija,za koju je bila vezana elektrovu~-

na podstanica i ako je, zbog remonta, is-

kqu~imo, onda vozovi ne mogu da idu. Zato

smo radili no}u,to nam je bilo u opisu po-

sla. ^esto se de{avalo da remonte obavqa-

mo od dva do ~etiri ujutro, potro{a~i ~e-

sto nisu ni znali da su ostajali bez stru-

je.Mre`a je tada, za razliku od dana{we iz-

uzetno razvijene, bila "sirotiwska" - ka`e

Pavle Pap.

TS Novi Sad 3 prva uvela 

daqinsko upravqawe

Pavle Pap, tada{wi {ef TS Novi Sad 3
inicirao je 1996. godine da Pogon Novi Sad

samostalno urade prilago|ewe objekta na

daqinsko upravqawe, koje je neko vreme, na-

kon izdvajawa iz sastava Elektrovojvodine i

ponovnom pripajawu Elektroistoku, bilo

stopirano.
- Imali smo nekoliko sjajnih mladih mo-

maka u dv ekipi, stacioniranih u TS Novi

Sad 3,koji o tom poslu apsolutno ni{ta ni-

su znali, te smo tra`ili da nam "Elektroi-

zgradwa" ustupi svoja tri montera. Deo

opreme bio je nabavqen i krenuli smo u taj

posao. Na{ih pet montera Urban Frawa,
Davor Derdi}, Onodi Atila, Sr|an

Ostoji} i Lazar Milanov, predvo|enih

iskusnim Miletom Dikli}em iz Pogona

Izgradwa, sa jo{ dvojicom kolega, sav posao

su zavr{ili za nepuna tri meseca. Na{i mla-

di momci su toliko savladali posao, da je

"Izgradwa" iste godine tra`ila da im ustu-

pimo te momke kako bi radili u Bajinoj Ba-

{ti na prilago|ewu objekta daqinskom upra-

vqawu. I ne samo to, posle toga po~elo je

prilago|ewe i na drugim objektima Pogona

Novi Sad, koje su upravo ti momci uradili

pod rukovodstvom kolege Josipa Urbana - po-

nosno Pap isti~e ~iwenicu da je TS Novi

Sad 3 "izrodila" sjajne mlade kvalitetne ka-

drove.
Tome u prilog ide i podatak da je upra-

vo Pogon Novi Sad prvi imao {eme izvede-

nog stawa objekata u digitalnom obliku, ko-

je su izradili isti ti momci sa mladim in`i-

werima Miroslavom Popovom i Marti-

nom Papom.
- Sve su to bili sjajni klinci kojima je

samo trebalo dati priliku.Onda ka`u da da-

na{wa omladina ne vaqa, ma kako ne, boqi su

nego {to smo mi bili - ka`e Pavle Pap.

Dobar kolega i strog u~iteq

Pavle Pap poznat je,izme|u ostalog,i po

tome {to je bio izuzetno posve}en obuci i

edukaciji mladih kolega. Stru~ne obuke za

rukovaoce komande koje je on vodio trajale

su od tri do {est meseci, u zavisnosti od

toga iz kog dela preduze}a su dolazili i ko-

liko su bili upoznati sa opremom i na~inom

rada trafostanice.
- Insistirao sam na tome da ih pitam bu-

kvalno sve redom dok obilazimo objekat, jer

rukovalac koji je u smeni,ostaje sam na objek-

tu, samostalno donosi odluke i stoga mora

da zna {ta mu se na objektu de{ava.Zato je is-

pit trajao po dva-tri dana. Danas je ispit

vi{e akademski, kao na fakultetu, postave

vam tri pitawa iz odre|ene oblasti i ako

ta~no odgovorite, pretpostavqa se da znate

i sva ostala. Bilo je i kolega koji nisu pro-

{li testove.Interesantni su bili Sombor-

ci, gde je primqena posada qudi koji nikada

nisu bili u kontaktu sa elektroprivredom -
ka`e na{ sagovonik.

Se}a se da je bio odre|en da bude u ko-

misiji na zavr{nom ispitu na obuci u Som-

boru,koja je tada tek bila izgra|ena, sa pot-

puno novom, modernom opremom, koju Pavle

nije poznavao.Iz tog razloga tra`io je da ga

izuzmu iz Komisije, u ~emu nije uspeo. Kada je

do{ao dan za polagawe ispita, Pap je prime-

nio,pokzalo se kasnije,odli~an metod i mla-

dim kolegama rekao: "Ja bih sada trebalo ne-

{to da te ispitujem,o ~emu pojma nemam.Zato

sada zamisli da ti treba mene da obu~i{".
- To je bilo sjajno,oni su stvarno zapeli

da mi to sve do detaqa objasne. Nisam znao

koliko ta~no pri~aju,pa sam svakom slede}em

postavqao ista pitawa, dobijao iste, dakle

ta~ne odgovore - ka`e Pap.
Sawa Eker
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"Radio bih ovaj posao i besplatno" 

Izuzetna posve}enost obuci i edukaciji

mladih kolega - Pavle Pap



P
ogoni JP „Elektromre`a Srbije“,
u saradwi sa privrednima dru-

{tvima JP „Elektroprivrede Sr-

bije“ organizovali su u junu, u okviru

obuke pripravnika, stru~no-radnu pose-

tu elektroin`ewera.
Bila je to druga stru~no-radna pose-

ta najzna~ajnijim elektroenergetskim

objektima u Srbiji, koja je in`ewerima

pripravnicima omogu}ila da vide koli-

ka je zapravo wegova slo`enost i da se

na licu mesta upoznaju sa funkcionisa-

wem elektroenergetskog sistema.
Mladi in`eweri, tokom ove posete,

prevalili su 2.000 kilometara,od grani-

ce sa Rumunijom,Bugarskom do granice sa

Bosnom i Hercegovinom, pose}uju}i hi-

droelektrane i trafostanice. Jedan od

wih bio je i Dragutin Kulixan iz Po-

gona Novi Sad.Dragutin ka`e da su uti-

sci fenomenalni.
- Obi{li smo celu Srbiju i imali

prilike da se upoznamo sa celokupnim

elektroenergetskim sistemom, od pro-

izvodwe,prenosa do distribucije.Kole-

ge su nas do~ekale krajwe srda~no i tru-

dili se da nam objasne sve {to nas je in-

teresovalo,a pitawa je bilo zaista mno-

go - ka`e Dragutin.
Wegov kolega iz Sr|an Miju{ko-

vi} iz Pogona "Tehnika" ka`e da mu je

poseta najva`nijim elektroenergetskim

objektima u Srbije pru`ila jednu kom-

pletnu sliku o na~inu funkcionisawa

na{eg elektroenergetskog sistema kao

celine. Jedno iskustvo, pak, izdvaja kao

najzanimqivije.
- Silazak u kapsulu generatora hi-

droelektrane \erdap 2,koja je zarowena

u Dunavu,i gde se stepenicama silazi 20
metara u dubinu, gde smo izbliza videli

kako se okre}e rotor, svakako je bilo

najimpresivnije.Pored toga i silazak 80
metara ispod zemqe, gde su sme{tene

pumpe u pumpno-akumulacionom postro-

jewu Lisina, jedno je od zanimqivijih

poseta.Na tom mestu se pumpa voda sa je-

zera Lisina u Vlasinsko jezero, a iz we-

ga se pokre}u Vlasinske hidroelektra-

ne Srbije,odnosno dobijaju vodu iz Vla-

sinskog jezera - objasnio nam je Sr|an.
Izuzetno je bitno, ka`u pripravni-

ci, to {to su upoznali mnogo kolega, sa
kojima su do tada razgovarali samo tele-

fonom.
- Potrebno je upoznati se sa pro-

blemima qudi koji se nalaze sa druge

strane telefonske linije ili sa druge

strane proizvodnog procesa, videti ka-

kvi su problemi kod wih.Kada ih upore-

dimo sa na{im problemima, onda je mno-

go lak{e prona}i najboqe re{ewe - ka`e

Nikola To{i}, iz Direkcija za tr`i-

{te.
Sawa Eker
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Za pet dana posetili vi{e od 25 objekata
Kao obu~eni vodi~i za budu}e generacije pripravnika u JP EMS, Goran Li-

si~i}, dispe~er-tehni~ar iz Regionalnog dispe~erskog centra (RDC) Kru{e-

vac, potom Milovan Andri}, predsednik Sindikata EMS-a i Vladimir Kr-

najski, vode}i diplomirani in`ewer, iz Pogona Novi Sad, bili su na ~elu ove

svojevrsne „ekskurzije“, kako su je nezvani~no nazvali.
Da takav naziv mo`da i najboqe opisuje karakter ovih poseta, potvr|uje spi-

sak mesta u kojima je ova grupa zaposlenih boravila u svega pet dana juna. Od

EMS-ovih objekata posetili su regionalne dispe~erske centre Kru{evac i No-

vi Sad, razvodno postrojewe \erdap, potom trafostanice Ni{ 2, Kru{evac 1, Ba-

jina Ba{ta, Novi Sad 3, Sombor 3 i dalekovodno upori{te u Bajinoj Ba{ti.
Od EPS-ovih objekata posetili su hidroelektrane \erdap 1 i 2, Gamzigrad,

Vu~je, Vrla 1, \etina, Bajina Ba{ta (HE i RHE), termoelektranu Nikola Tesla A,
pumpno akumulaciono postrojewe Lisina, akumulaciono jezero Zaovine i di-

stributivni dispe~erski centar i podru~ni dispe~erski centar Elektrovojvo-

dine u Novom.
Pripravnici napomiwu da su u svim objektima do~ekani sa velikim gosto-

primstvom, a da su se doma}ini trudili da im poka`u i upoznaju sa najva`nijim

segmentima poslovawa. Zbog toga, veoma su zahvalni svim kolegama, ali isto ta-

ko i Dragoslavu Peri}u, savetniku generalnog direktora i kompletnom po-

slovodstvu JP EMS, koje im je pomoglo u organizaciji stru~no-radne posete.

OBUKA ELEKTROIN@EWERA PRIPRAVNIKA EMS-A

Dragoceno iskustvo za budu}i rad

Pripravnici u HE Vrla 1

Ulazak u kapsulu generatora na HE \erdap 2 



R
esor za kulturu Sindikata

EMS pripremio je drugi broj

almanaha umetni~kog stvarala-

{tva, koji }e biti podeqen u danima

proslave godi{weg jubileja Preduze-

}a. Ove godine me|u autorima su, po-

red zaposlenih u JP EMS i izdvojenim

privrednim dru{tvima Elektroistok,

i penzioneri EMS-a i gosti iz elek-

troprenosnih preduze}a regiona.

- U prvom broju, smelo se progno-

zirala i me|unarodna saradwa. To smo

i ostvarili. Me|u likovnim radovima

su i radovi dvojice autora iz Elek-

troprivrede Crne Gore. Osim toga,

nismo zaboravili ni na{e penzione-

re, jer i me|u wima ima jednako krea-

tivnih i uspe{nih stvaralaca.

Proces je pokrenut. Sindikat je

dao podr{ku, a na nama je da

motivacijom, uporno{}u, energijom i

rado{}u, duhovno i stvarala~ki pro-

{irimo i promovi{emo identitet

na{ i na{eg elektroprivrednog je-

dinstva - ka`e urednica Kolonade,

na{a istaknuta pesnikiwa Marija

[korni~ki.

Ona ka`e da Resor za kulturu Sin-

dikata EMS te`i da okupi i motivi{e,

otkrije i predstavi sve autore, koji su

van svojih poslovnih obaveza,posve}eni

umetni~kom stvarala{tvu.

- Nama nije namera da kritikujemo,

ve} da ukazujemo na wihovo stvarala-

{tvo i povezivawe, u okviru Elektro-

mre`e Srbije, ali i {ire. Zato smo u

ovom broju prikqu~ili i radove kole-

ga iz Elektroprivrede Srbije - ka`e

Marija [korni~ki.

S. Eker
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OBJAVQENA KOLONADA 2

„Mi ne kritikujemo, ve} afirmi{emo

stvarala{tvo na{ih kolega“

Nova zbirka poezije

Marije [korni~ki

^etrdesetak pesama ~ini novu

zbirku poezije Marije [korni~ki

"U ku}i bluza", ~ije izdawe su pomo-

gli "Elektromre`a Srbije" i Sin-

dikat EMS. To je peta kwiga na{e

koleginice, koja je pre toga objavi-

la "Drobwa~ke zapise", "Miris ko-

`e", "Kroz Jelisej" i "Hotel Adams".
Ni u najnovijem ostvarewu, Marija

[korni~ki, kako navodi recezent

Jovan Zivlak, ne bavi se formali-

zovanim predstavama, niti metapoe-

ti~kim spekulacijama, ve} dramom

`ivota, otkrovewima trenutka, koji

na{u egzistenciju prosvetquju}e

obasjava i poetski tuma~i. Ova poe-

zija bavi se bitnim modusima `ivo-

ta u figurama qubavi, samo}e, prija-

teqstva, egzistencijalne uznemire-

nosti ili govora bi}a u wegovim ek-

stazama i lutawima.
Marija [korni~ki poeziju obja-

vquje u mnogim kwi`evnim listovi-

ma, ~asopisima i zbornicima. Zastu-

pqena je u vi{e antologija, prevo|e-

na na makedonski i poqski i ima

ozbiqnu reputaciju na sceni savre-

mene srpske kwi`evnosti.

PREVENCIJA RADNE INVALIDNOSTI

Prole}na rekreacija u Gr~koj

P
o~etkom juna, u organizaciji

Sindikata EMS, skoro sedamde-

set zaposlenih u JP EMS i PD

Elektroistok-izgradwa boravilo je u

Pefkohoriju u Gr~koj kako bi se bavi-

li rekreativnim aktivnostima ~iji je

ciq prevencija radne invalidnosti.

Uz dobar sme{taj i prehranu u ho-

telu, posebno zadovoqstvo rekrea-

tivcima je predstavqalo sun~awe i ku-

pawe u toplom moru.

Za zaposlene je organizovna i vo-

`wa brodom do Neos Marmarosa, kao

i poseta brojnim pla`ama. 



R
ade Vojnovi}, rukovodilac

Slu`be za tehni~ku koordina-

ciju Pogona prenosa Novi Sad

pobednik je {estog pojedina~nog pr-

venstva u {ahu, koje je, krajem aprila,
organizovala Sportska sekcije Sin-

dikata EMS, u hotelu "Norcev" na

Iri{kom Vencu.
Drugo mesto zauzeo je Du{an

Maksi}, rukovodilac Slu`be u Cen-

tru za telekomunikacije, a tre}e

Aleksandar Kur}ubi}, iz Direkci-

je za upravqawe.
Na prvenstvu u ubrzanom {ahu po-

bednik je bio Du{an Maksi}, drugopla-

sirani Aleksandar Kur}ubi}, a tre}e i

~etvrto mesto zauzeli su Mile Koko-

tovi} i Miroslav Stankovi}.

Tradicija pobeda u revijalnim me-

~evima nije prekinuta i ekipa JP EMS

i ove godine bila je pobednik revi-

jalnih me~eva protiv kolega iz "Elek-

trovojvodine", sa kona~nim skorom

7.5:6.5.
Takmi~ewe je, prema re~ima u~e-

snika, proteklo u fer borbi i spor-

stkoj atmosferi. Takmi~ewe je prvi

put igrano po novim FIDE pravilima,
koja se u mawoj meri razlikuju od pra-

vila koja su do sada kori{}ena na

radni~kim sportskim igrama. Za raz-

liku od takmi~ewa prethodnih godi-

na, ove godine bilo je neizvesno do

posledweg kola, a pobednik je odre-

|en u posledwim minutama, {to je tur-

nir u~inilo interesantnijim.
Sve~anom progla{ewu pobednika

prisustvovao je generalni direktor

JP EMS dr Milo{ Milankovi}, a

osim pobednicima turnira, nagrade

su dodeqene i na{im kolegama, promo-

terima {aha, koji ove godine odlaze u

penziju - Qubi{i Gaji}u, gra|evin-

skom in`eweru iz Centra za investi-

cije i Luki Radovanovi}u in`ewe-

ru za{tite na radu, iz Pogona Izgrad-

wa.
S. E.
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K
rajem maja, na teniskim terenima

„Jedinstvo“ u U`icu, odr`ano je

Peto pojedina~no prvenstvo JP

EMS u tenisu. Za sve u~esnike turnira

Sportska sekcija JP EMS obezbedila je

sme{taj i ishranu u pansionu „Dabi}“ na

Zlatiboru, prigodne poklone i odli~ja

za finaliste. Dvanaest najboqih teni-

sera JP EMS i Elektroistok Izgradwa

takmi~ilo se prvog dana turnira u ~eti-

ri kvalifikacione grupe. Pobednici

grupa su drugog takmi~arskog dana, u uz-

budqivim polufinalnim i finalnim me-

~evima, izborili plasman od prvog do

~etvrtog mesta. Predrag Marinkovi}

je osvojio prvo mesto i ponovo odbra-

nio {ampionsku titulu, drugo mesto za-

uzeo je Sa{a Radojkovi}, tre}e Alek-

sandar Staji}, a ~etvrto Milo{

Mladenovi}. Tre}i dan igrani su revi-

jalni i egzibicioni me~evi. Svetislav

Bo`i}-Mrsi bio je uspe{an doma}in

turnira, a sve me~eve bez gre{ke sudio je

Vladimir Smili}.

M.B.

PRVENSTVO EMS-a U [AHU 

Vojnovi}, Maksi}, Kur}ubi} - najuspe{niji

PETO PRVENSTVO JP EMS U TENISU

Uzbudqivi me~evi u U`icu

Finalisti turnira sa peharima

U~esnici turnira na Iri{kom Vencu



S
a dolaskom toplijih

dana i meseci, ve}ina

qudi se trudi da

provodi {to vi{e vremena

u prirodi. Iako taj boravak

donosi mnogo radosti i

u`ivawa, iako koristi

zdravqu, ipak postoje i ne-

ke opasnosti, a to su krpe-

qi. Oni svojim ugrizom mo-

gu da prenesu i uzro~nike

nekih zaraznih bolesti.
Svaki boravak u priro-

di, naro~ito me|u niskim

rastiwem, donosi opa-

snost od kontakta sa krpe-

qima. U kontinentalnim

krajevima na{e zemqe naj-

rasprostraweniji je tzv.
{umski krpeq (Ixodes rici-
nus), dok na moru i prioba-

qu najve}u opasnost pred-

stavqa pse}i krpeq (Rhipi-
cephalus sanguineus). Svaki

kontakt sa krpeqom ne do-

vodi uvek do prenosa i

razvoja zarazne bolesti,
jer mnogi od wih nisu ni

zara`eni. Ve}i broj krpe-

qa se ni ne zaka~i za ko`u

ve} otpadne sa tela ili

satima luta po ko`i dok

ne na|e pogodno mesto na

kome }e da se „ugnezdi“, a

to je naj~e{}e na pregibi-

ma, kosmatom delu glave i

na onim mestima gde je ko-

`a toplija.

Bolesti koje prenose 

krpeqi

Krpeqi ugrizom mogu na

~oveka da prenesu nekoli-

ko bolesti, a to su uglav-

nom zoonoze – bolesti `i-

votiwa, ali se one retko

prenose i na ~oveka. Krpe-

qi se zaraze sisawem krvi

zara`ene `ivotiwe, a qudi

se zaraze nakon ugriza zara-

`enog krpeqa koji putem

pquva~ke prenosi uzro~ni-

ke na ~oveka, ali i gwe~e-

wem krpeqa preko o{te}e-

ne ko`e ili sluzoko`a.
Naj~e{}e bolesti koje

se prenose krpeqskim

ugrizom su: borelioza

(Lajmska bolest), krpeqski

meningoencefalitis, tula-

remija, babezioza i neke

rikecioze. Najpoznatija je

Lajmska bolest (Lyme dese-
ase), a naziv ove bolesti

nastao je prema imenu gra-

di}a Lyme u ameri~koj dr-

`avi Connecticut gde se ova

bolest pojavila u epidemij-

skom obliku.

Simptomi i znaci

Na mestu ugriza krpeqa

na ko`i mo`e da se pojavi

mawe crvenilo i otok uz

bla`i svrab koji mogu da

traju nekoliko dana. Ovo

nije posledica infekcije

ve} nadra`ajnog dejstva

supstanci koje se unose u

ko`u preko krpeqskog

ugriza.U mawem broju slu~a-

jeva mo`e da do|e do pre-

nosa mikroorganizama, a ti-

me i pojave zaraze kod ~ove-

ka i karakteristi~nih

simptoma bolesti, i to naj-

~e{}e tek posle 7 – 14 da-

na od ugriza. Iz tog razloga

nije potrebno nakon svakog

kontakta sa krpeqom i}i

kod lekara i tra`iti po-

mo}. Najva`nije je da vas ne

uhvati panika. Dovoqno je

samo ukloniti krpeqa sa

ko`e i dezinfikovati to

mesto.
Me|utim, ukoliko se na-

kon nekoliko dana od kon-

takta sa krpeqom pojave

simptomi sli~ni gripu kao

{to su: temperatura, bolo-

vi u mi{i}ima i zglobovi-

ma, op{ta slabost, glavobo-

qa, muka, povra}awe i kru-

`ni eritem tj. osip po ko-

`i, potrebno je posetiti

lekara kako bi se blagovre-

meno utvrdilo o kojoj se

bolesti radi, a potom i

sprovelo adekvatno le~e-

we. Ve}ina bolesti koje

prenose krpeqi imaju bla-

`i tok i le~ewe se sprovo-

di u ku}nim uslovima, dok

samo mawi broj slu~ajeva

zahteva hospitalizaciju,
bilo zbog slo`enije tera-

pije ili zbog spre~avawa

nastanka mogu}ih kompli-

kacija i posledica.

Op{te mere za{tite 

od krpeqa

Treba napomenti da ve-

}ina bolesti koje nastaju

nakon ujeda krpeqa mo`e da

se spre~i prostim izbega-

vawem kontakta sa krpeqom

ili blagovremenim i is-

pravnim uklawawem krpeqa

sa ko`e u roku od 24 ~asa,
dok se samo krpeqski me-

ningoencefalitis mo`e

spre~iti i vakcinacijom.
Evo nekoliko korisnih sa-

veta: izbegavati tokom let-

wih meseci podru~ja bogata

rastiwem i krpeqima (en-

demska podru~ja); ne sedeti

bez za{tite (prostirki) i

ne vaqati se po travnatim

povr{inama; adekvatna, sve-

tla i laka ode}a dugih ru-

kava i nogavica kako bi se

spre~io kontakt; primewi-

vati repelente – za{titne

supstance u vidu sprejeva i

krema za odbijawe krpeqa;
kontrola ode}e i ko`e na-

kon povratka iz prirode uz

uklawawe eventualnog kr-

peqa; vakcinacija protiv

meningoencefalitisa u 3
doze kod rizi~nih grupa

({umski radnici i lovci)
Obzirom da ve}ina kr-

peqa nije zara`ena, naj~e-

{}e je dovoqno pa`qivo

ukloniti krpeqa laganim

izvla~ewem uz pomo} pince-

te hvatawem za telo i okre-

tawem suprotno od smera

skazaqki na satu.
Ako se dogodi da deo

krpeqa pukne ili ostane u

ko`i, ne morate da se za-

brinete. Najva`nije je da se

ukloni trup i spre~i da kr-

peq ostane du`e u ko`i.
Ostaci glavice i/ili rila

mogu da se uklone i kasnije

(sami ili uz pomo} medi-

cinskog osobqa). Ukoliko

se pla{ite ili niste do-

voqno spretni da to sami

uradite, najboqe je da se

obratite lekaru (moj savet

je dermatologu u Gradski

Zavod za ko`ne i veneri~ne

bolesti, Xorxa Va{ingtona

19, Beograd). Ukoliko se

pojave neki od pomenutih

znakova bolesti, a naj~e{}e

bolovi u zglobovima i kru-

`no crvenilo koje se {iri

i koje boli, poseta lekaru

je obavezna.

Dr Aleksandra Karapanxi}

(lekar op{te prakse

u ambulanti EMS

26 EMS-OVA AMBULANTA

Krpeqi – opasnost iz trave

Naj~e{}e je dovoqno pa`qivo

ukloniti krpeqa pincetom

Serija tekstova “EMS-ova 

ambulanta” omogu}ena je 

sredstvima TEMPUS projekta
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NAUKA, SAZNAWE

I ZABLUDA

E
rnst Mah (1838-1916), austrijski fizi~ar, filo-

sof (idealista), bio je profesor Univerziteta u

Be~u, Gracu i Pragu. Stru~ne preokupacije su mu bi-

le mehanika, akustika i optika.
Nastojawe Ernsta Maha su bila da formuli{e zakone

koji zavise od ravnomernog i pravolinijskog kretawa u

odnosu na druga tela.
Mahovi radovi su uticali i na An{tajna kada je for-

mulisao op{tu teoriju relativnosti.
U oblasti filosofije Mah je osniva~ idealisti~ke

nauke – Mahizma. Nije prihvatio u~ewe atomske i moleku-

larne teorije, kao ni kineti~ku teoriju gasova. Protiv-

nik wegovih nazora bio je veliki austrijiski fizi~ar

Ludvig Bolcman (1844-1906).
Kwiga sadr`i nekoliko Mahovih radova iz fizike i

filosofije. U wima se najboqe prikazuju wegovi stavovi

koji su, bez obzira {to se ne prihvataju u savremenoj fi-

zici i i filosofiji, i daqe interesantni i inspirativ-

ni. Obim je oko 300 strana. Ovo je prvi obimniji izvod

Mahovih radova na srpskom jeziku.
R. I.

GENIJE ELEKTRICITETA

NIKOLA TESLA

K
wiga, romansirana biografija Nikole Tesle, pisana

je polovinom pro{log veka. Autor na veoma intere-

santan na~in opisuje `ivot i stvarala~ku aktivnost

genija elektriciteta. On prati `ivot i rad Tesle od we-

gove rane mladosti pa sve do kraja wegovih najplodnijih go-

dina, odnosno do ru{ewa nedovr{enog emisionog torwa na

Long Ajlendu. Kwiga je prevedena na vi{e jezika.

Autor deluje ubedqivo u svojim nastojawima da objasni

psiholo{ki profil neobi~nog istra`iva~a, koji je prvo

„ukrotio“ sebe, da bi se, potom, potpuno posvetio svojoj

misiji istra`iva~a prirode, i predano se bavio otkriva-

wem tajni prirode da bi ih pot~inio qudskim potrebama.

Detaqe Teslinog `ivota koje je koristio u svojoj kwizi

Bekhard je crpeo prvenstveno iz Tesline autobiografije,

ali ih je obja{wavao potpunije nego {to je to ~inio sam Te-

sla.

Priredio M.B.




